


Alle energie wordt duurzaam, maar niet binnen vijftig jaar, voor-
spelt Shell chief scientist Joe Powell. 
Er staat zoveel tijdsdruk achter maatregelen tegen klimaatverande-
ring dat het risico groot is dat verkeerde keuzes worden gemaakt; 
innovatie en technologie moeten voorop worden gesteld, zegt 
Shell Nederland president-directeur Peter de Wit. 
Medewerker Hans Peter van Arkel kijkt naar risico-identifi catie en 
de invloed daarvan op de doelstellingen van het bedrijf. 
Volgens Harro van Lente van de Universiteit Utrecht (innovatie-
onderzoek) kan de transitie naar een duurzaam energiesysteem 
best wel eens snel plaatsvinden, en uit onverwachte hoek 
komen. 
En als altijd, nieuws en ontwikkelingen uit de wereld van energie 
in het algemeen en Shell in het bijzonder 

Zijn start als CEO van Shell 
beschrijft Peter Voser als “zes 
stormachtige maanden”; een 
grote reorganisatie en een 
haperende economie. De 
reorganisatie is achter de rug, 
maar de wereldeconomie heeft 
nog een moeilijk 2010 te gaan, 
is zijn verwachting. Toch heeft 
Peter nog tijd voor boeken en 
voor zijn gezin. 

Zo’n dertig partners uit be-
drijfsleven, wetenschap en 
overheid hebben zich verenigd 
in het vijf jaar durende studie-
programma CATO-2 (CO2

Afvang, Transport en Opslag) 
om kennis te verzamelen en 
te delen naar CCS. Ook Shell 
is een betrokken deelnemer.  

Alles heeft een begin en een 
eind. Bij boorputten naar olie 
en gas gaat alle aandacht uit 
naar het begin. Maar als een 
veld leeg is moeten alle boor-
putten worden afgesloten met 
niet het geringste risico op toe-
komstige lekkages. In deze 
Shell Venster aandacht voor dat 
grotendeels anonieme einde. 



Er worden momenteel zoveel nieuwe 
elektriciteitscentrales gebouwd in 
Nederland dat de nationale CO2-
emissie aanzienlijk gaat stijgen, ter-
wijl de kabinetsdoelstelling toch 
juist een aanzienlijke reductie is. Vol-
gens het ECN (Energie research Cen-
trum Nederland) en het PBL (Planbu-
reau voor de Leefomgeving) kan in 
2020 de uitstoot aan broeikasgassen 
(omgerekend naar CO2-equivalenten) 
zo’n 225 miljoen ton bedragen. (Bron: 
‘Actualisatie Referentieramingen’) Het 
huidige kabinet had in de regerings-
verklaring (en opgescheven in de 

Nota Schoon en Zuinig van september 
2007) nog 150 mln ton als doelstelling 
opgeschreven. 
In diezelfde nota staat ook geschre-
ven dat tot 2020 de jaarlijks verbe-
tering van de energie-efficiëntie van 
onze economie 2 procent per jaar 
moet bedragen terwijl in datzelfde 
2020 hernieuwbare energiebronnen 
20 procent moeten vullen van het pri-
mair energiegebruik. Maar volgens 
ECN/PBL zal slechts 1% efficiëntiever-
betering worden bereikt en 5 procent 
duurzame energie.
Momenteel zijn elektriciteitscentra-

les in aanbouw die tussen nu en 2013 
een gezamenlijke capaciteit van zo’n 
8.000 MW toevoegen. In meerderheid 
betreft het gasgestookte centrales 
maar er komen ook drie poederkool-
gestookte centrales bij. Een gevolg 
hiervan is dat Nederland in 2010 een 
netto-exporteur van stroom gaat wor-
den terwijl het in 2007 nog ongeveer 
20 procent van de elektriciteitsvraag 
importeerde. 
Het gevolg is dat in 2005 de elektrici-
teitssector 56 mln ton CO2-equivalen-
ten  uitstootte, maar dat het in 2020 
rond de 89 miljoen ton zal zijn.  

Volgens ECN/PBL zijn de subsidies 
voor stimulering van duurzame ener-
gie (circa 10 miljard euro voor de peri-
ode 2008-2020) niet voldoende om 
de doelstellingen van de overheid te 
realiseren. Er komen te weinig wind-
molens, zonne-energie en biomassa 
beschikbaar om het doel van 20 pro-
cent duurzaam in 2020 te realise-
ren – de meter blijft naar verwach-
ting op 4,7 tot 5 procent steken; circa 
tweederde hiervan is hernieuwbare 
elektriciteit. 
Het rapport: http://www.ecn.nl/docs/
library/report/2009/e09010.pdf



“Dat klopt. Er zijn eerste signalen van 
herstel, maar het is nog zeer wan-
kel. Veel van de huidige groei is het 
gevolg van de stimuleringsmaatrege-
len van overheden. Aanvullend zie 
je een zekere mate van voorraadvor-
ming bij bedrijven – als compensa-
tie voor de zeer drastische afbouw 
van voorraden eind 2008. ‘Dubai’ en 
soortgelijke gebeurtenissen maken 
nog eens duidelijk dat de financiële 
crisis nog niet geheel achter ons ligt. 
Landen kunnen nog steeds in moei-
lijkheden komen.
Wat ik nog telkens mis, zijn echt sterk 
consumentenvertrouwen en –beste-
dingen. Hier in Europa zal de werk-
loosheid oplopen en consumenten-
bestedingen zullen nog wel een tijd 
zwak blijven. En dan zijn er ook de 
problemen rond particuliere schulden 
en creditcard schulden. Ik denk dat 
wereldwijd veel mensen meer sparen 
en minder uitgeven, zelfs in de VS. Dit 
wijst allemaal op een verlaagde con-
sumptie. Het dieptepunt mag dan ach-
ter ons liggen, maar ik denk dat 2010 
nog een moeilijk jaar wordt, voordat 
de wereldeconomie weer echt op toe-
ren is.” 

“We hebben een teruggang in inves-
teringen in olie en gas gezien van zo’n 
20 procent op wereldniveau. En bij 
hernieuwbare energie was de daling 
nog sterker, zo’n 40 procent. Overhe-
den en bedrijven moeten samenwer-
ken om de hogere investeringsniveaus 
terug te krijgen. Als dat niet gebeurt 
lopen we binnen een aantal jaren het 
risico van onevenwichtigheid in vraag 
en aanbod.”  

“Elke marktprijs moet bedrijven in 
staat stellen een rendement op de 
investeringen te maken. Dat is essenti-
eel om het aanbod van energie ook in 
de toekomst veilig te stellen.  
De huidige olieprijs van $70-80 is 
hoog; hij gaat in tegen het marktprin-
cipe dat prijzen laag zijn als er een 
overvloed in aanbod is. Vandaag is er 
overal olie. Ik kwam net terug met 
het vliegtuig en telde buiten Rotter-
dam 27 tankers, allemaal vol ruwe 
olie en olieproducten. De huidige 
prijs is daarom geen weerspiegeling 
van een sterke vraag, maar van pro-

ductievermindering bij de OPEC en 
verwachtingen in de markt over een 
aanstaande groei van de vraag bij een 
krap aanbod.”  

“Ik zie elementen van beide. De ener-
giemarkten staan onder invloed van 
innovaties en nieuwe technologie, 
met daardoor tal van mogelijkheden 
van verandering. Maar er zullen ook 
prijsonzekerheden zijn en misschien 
zelfs protectionistische reflexen in 
de eerste fase van het economische 
herstel. 
Op de lange termijn zullen de kos-
ten van energie omhoog gaan. Dat 
is de grootste uitdaging die politici 
onder ogen moeten zien. Wie durft 
op te staan om het electoraat te ver-
tellen dat ze meer moet gaan betalen 
voor energie, met name voor groene 
stroom? Is een lange-termijn subsidie-
systeem voor hernieuwbare energie 
echt wat we willen? Kunnen overhe-
den zich zo’n beleid financieel ver-
oorloven? Met aan de positieve kant 
de wetenschap dat stijgende energie-
prijzen het bedrijfsleven in staat zul-
len stellen om meer te investeren in 
nieuwe, duurzame energiebronnen. 
Een echt grote en snelle CO2-reduc-
tie kan bereikt worden door een ver-

hoogde energie-efficiëntie en door 
besparing door consumenten. We 
kunnen beginnen met auto’s en 
gebouwen. We hebben politieke 
wil nodig om hier vooruitgang te 
boeken.” 

“Om de toekomst te begrijpen, biedt 
de geschiedenis een paar belangrijke 
aanwijzingen. Twee van onze weten-
schappers hebben onderzoek gedaan 
naar de historie van de invoering van 
nieuwe energietechnologie en dat 
gepubliceerd in een thema-uitgave 
van het blad Nature1) . Zij beweren, en 
volgens mij overtuigend, dat alle ener-
giesoorten dertig jaar nodig hebben 
gehad om 1 procent marktaandeel te 
veroveren volgend op de commerciële 
introductie. En dat omvat niet eens de 
tijd die nodig was om tot die commer-
ciële start te komen. 
We weten ook dat een alternatief 
energiesysteem, met meer elektrici-
teit, meer minerale bronnen nodig 
heeft, zoals ijzererts, koper, nikkel, 
lithium en zeldzame-aardemetalen 
als neodymium.  Een windpark bij-
voorbeeld heeft twee maal meer staal 
nodig dan een gasgestookte centrale 
die een gelijke hoeveelheid elektrici-
teit produceert. Er bestaat hier geen 
silver bullet. ‘Duurzaamheid’ gaat dui-
delijk verder dan alleen olie en gas.”  

1 Gert Jan Kramer and Martin Haigh, No quick switch to low-carbon energy, Nature,  462, 568-569 (2009). 
http://www.nature.com/nature/journal/v462/n7273/full/462568a.html



“Er rijden nu zo’n één miljard auto’s 
op onze planeet. We zullen naar iets 
van twee miljard gaan in 2050. Dus 
zien we een mozaïek van brandstoffen 
ontstaan, inbegrepen diesel en ben-
zine, biobrandstoffen, aardgas, elektri-
citeit en misschien waterstof. 
Mijn visie voor toekomstige mobili-
teit is een markt voor hybride en/of 
volledig elektrische auto’s voor stads-
gebruik en korte afstanden. En een 
andere markt voor hybrides en auto’s 
met verbrandingsmotoren met olie-
producten voor de langere afstanden. 
In Europa blijft de nadruk bij lange-
afstandsverkeer liggen op vloeibare 
brandstoffen. 
Bij elektriciteit hangt veel af hoe het 
wordt opgewekt. Als dat gebeurt in 
kolengestookte centrales vermindert 
dat de CO2-emissies minder dan we 
willen. Voor de afzienbare toekomst 
vormen kolen vermoedelijk toch de 
belangrijkste bron voor elektrici-
teit voor auto’s. Dit is nog zo’n voor-
beeld van hoge verwachtingen die 
zorgvuldig politiek management 
vereisen.” 

“Innovatie en technologie maken het 
grote verschil uit in onze bedrijfs-

tak, voor lopende operaties en voor 
toekomstige projecten. Alle verbete-
ringen, klein en groot, zullen helpen 
om onze voorsprong in concurren-
tiekracht te versterken. Ik wil dat we 
slimmere en meer innovatieve tech-
nologie niet alleen morgen, maar al 
nu gebruiken, ook in bestaande pro-
jecten. Kijk als voorbeeld naar ons 
diepwaterproject in Brazilië, Parque 
das Conchas, dat afgelopen zomer 
in gebruik werd genomen. Daarin 
is een heleboel nieuwe technologie 
verwerkt vanwege de grote water-
diepte en de viscositeit van de olie. 
Om bijvoorbeeld de olie te laten stro-
men hebben we hoge-drukpom-
pen op de zeebodem geplaatst die 
via zeer speciale kabelstrengen wor-
den gevoed vanaf een generator van 
68 MW op het productieschip. We 
voorkomen affakkelen en verminde-
ren de CO2-emissie door gas terug 
in het reservoir te persen totdat een 
exportpijpleiding gereed is waarna 
het gas commercieel kan worden 
geproduceerd.”  

“Dan vraag ik onze critici zich ervan 
bewust te zijn dat ieders leven wordt 
aangedreven door energie. De wereld-
vraag naar energie zal verdubbelen in 
de eerste helft van deze eeuw. Als we 

niet 1,5 miljard mensen willen ver-
oordelen tot energie-armoede, moe-
ten alle beschikbare energiebron-
nen worden ontwikkeld om aan die 
groeiende vraag te voldoen. Onver-
mijdelijk horen olie en gas daarbij. 
Daarom is de grootste uitdaging voor 
onze bedrijfstak om de CO2-voetaf-
druk van de energie die wij leveren te 
verkleinen.
Een van de meerdere manieren 
waarop we die CO2-voetafdruk gaan 
verminderen is door meer aandacht 
te geven aan aardgas, de schoonst 
brandende fossiele brandstof. In 2012 
zal meer dan de helft van onze pro-
ductie bestaan uit aardgas. Dit wordt 
een belangrijke wijziging in ons 
productieprofiel, en het zal verder 
verschuiven.”  

“Shell investeert voor de lange ter-
mijn, niet voor slechts vandaag of vol-
gend jaar. En de lange-termijn voor-
uitzichten voor gas zijn gezond. 
Bovendien is Shell de wereldleider in 
LNG temidden van de concurrenten. 
Het merendeel van ons gas verkopen 
we in het gebied van Azië en de Stille 
Oceaan en daar zijn gasprijzen gekop-
peld aan de olieprijs. Daarom profi-

teert onze LNG business van de stij-
ging van de olieprijzen, dus kijken 
we met vertrouwen naar een verdere 
groei van onze LNG activiteiten met 
nieuwe projecten in Australië en ove-
rige landen in die regio. 
In Noord-Amerika, waar de prijzen 
lager liggen en niet zijn gekoppeld 
aan de olieprijs, zijn onze nieuwe 
tight gas ontwikkelingen al con-
currerend bij marktprijzen van 4 
tot 6 dollar Henry Hub noteringen, 
de belangrijkste prijsbepaler in dit 
gebied, waar de prijs nu iets boven 
de $5 ligt. In andere woorden, ook 
de vooruitzichten voor onze Noord-
Amerikaanse aardgasportefeuille zijn 
zeer positief.  
In Europa is het beeld gemengd. Veel 
pijpleidinggas is daar ook gekoppeld 
aan de olieprijs. Europa heeft natio-
nale gasreserves, importen uit Rus-
land, in potentie ook onconventi-
oneel gas en de mogelijkheid van 
importen van LNG. Al deze markt-
segmenten bieden Shell lange-temijn 
mogelijkheden.” 



“Los van de uitdagingen die ik al 
noemde, moeten we groeien in gebie-
den die winstgevend zijn en pas-
sen bij onze kernkwaliteiten. Ik ont-
moette kort geleden zo’n duizend 
Nederlandse aandeelhouders [op een 
jaarlijks - niet Shell - congres van aan-
deelhouders] en ik vroeg ze of ze 
windenergie wilden of een goed divi-
dend. Het antwoord laat zich raden. 
Dat is een van de problemen; ik sta 
open naar alle critici, maar ik heb een 
bedrijf te leiden, en het doel van een 
bedrijf is om winst te maken, waar-
door lange termijn duurzame groei 
ontstaat. Dat is onze kerninspan-
ning. Als onderdeel ervan investeren 
we in R&D, ook in alternatieve ener-
gie. Maar ons werk moet winstgevend 
zijn. We zijn een bedrijf als elk ander 
en hebben winst nodig om te kunnen 
bestaan.” 

“Volgens het IEA [International 
Energy Agency] zal ruwweg tien tot 
elf procent van de transportbrand-
stoffen in 2030 uit biobrandstoffen 
bestaan. Dat biedt goede kansen voor 
ons. Bovendien kunnen biobrand-
stoffen een belangrijke bijdrage leve-
ren aan vermindering van de CO2

uitstoot. De uitdaging wordt om bio-
brandstoffen te ontwikkelen die echt 
duurzaam zijn. De opdracht nu is 
om eerste generatie biofuels verant-
woord te produceren en te distribu-
eren. Gelijktijdig investeert Shell in 
de ontwikkeling van tweede genera-
tie technologie. Dat zijn biobrandstof-
fen die zijn gemaakt van de niet-voed-
seldelen van een gewas, zoals stro 
of zelfs algen. We stoppen belang-
rijk geld en talent in R&D en in het 
bouwen en laten draaien van tweede 
generatie demonstratiefabrieken. 
Maar het zal nog wel eens een decen-
nium kunnen duren voor de tweede 
generatie commercieel van start kan 
gaan. Teleurstellend? Misschien, 
maar de technologie voor tweede 
generatie is eenvoudigweg nog niet 
klaar.” 



“Kopenhagen was in elk geval een 
succes omdat het tot discussies en 
onderhandelingen heeft geleid die 
ons weer een aantal stappen in de 
goede richting hebben gebracht. De 
wereld beschikt nu over een mentale 
en politieke routekaart voor de aan-
staande fasen.  
De door Shell gewenste uitkomst 
daarvan moet effectieve mechanis-
men omvatten om CO2 een prijs 
te geven, plus een erkenning van 
CCS, het opvangen en opbergen 
van koolstof, als een belangrijke 
reductietechnologie. 
Het meest effectieve prijsmechanisme 
is een systeem dat een bovengrens 
stelt aan CO2-uitstoot en bedrijven 
laat handelen in emissierechten, zoals 
nu al het geval is met het Europese 
handelssysteem ETS.
Omdat deze markten nog zeer jong zijn 
kan het zijn dat ze nu nog geen kool-
stofprijs opleveren die investeringen 
in reductietechnologie versnellen. Dan 
moeten overheden kunnen inspringen 
in de eerste jaren, zoals Europa deed 
door bedrijven die pionierden in CCS 
bonus-emissierechten te verlenen.”      

“Het amnestie-aanbod van de rege-
ring voor het gebied van de Niger delta 
in ruil voor de belofte om de wapens 
neer te leggen lijkt goed te werken. 
Maar er bestaan nog steeds veiligheids-
problemen. Er zijn ook onzekerheden 
over de toekomstige belastingstruc-
tuur binnen de nieuwe Petroleumwet-
geving waaraan Nigeria werkt.
Ons personeel in Nigeria doet fantas-
tisch werk in zeer moeilijke omstan-
digheden. Tegen het eind van 2009 
verbeterden de productieniveaus en 
onze LNG-activiteiten draaien goed. 
Maar voor het hele jaar geldt dat door 
sabotage en aanvallen op installaties 
van SPDC [de door Shell bestuurde 
productie joint venture] de productie 
wederom verlaagd is. 
We hebben in de voorbije jaren ook 
voortgang geboekt met ons ‘fakkels-
uit project’, maar helaas hebben pro-
blemen rond de veiligheid van onze 
mensen en de overheidsfinanciering 
de bouw van gasverzamelprojecten 
vertraagd. De Nigeriaanse overheid 
heeft bij het stellen van prioriteiten 
voor de joint venture, waarin zij de 
grootste aandeelhouder is en Shell 
een minderheidsaandeelhouder, voor-
rang gegeven aan het handhaven van 
de olieproductie boven het verminde-
ren van het affakkelen.
In antwoord op de vraag: ja, Nige-
ria vormt nog steeds een heartland
voor Shell maar we zijn er niet lan-
ger afhankelijk van voor onze groei-
aspiraties. Dat biedt ons meer flexi-
biliteit bij het beslissen over hoe we 
in Nigeria olie- en gasreserves gaan 
ontwikkelen.”  

“Het is $4 miljard bij een olieprijs 
van $70 per vat. Wij willen een aan-
zienlijk investeringsniveau handha-
ven voor organische groei. De grotere 
kasstroom uit Qatar is dus welkom 
en kan gebruikt worden om dividen-
den mee te betalen en voor inves-
teringen in verdere productiegroei 
elders in de wereld. We hebben vol-
doende potentiële projecten in de 
pijplijn – er is zelfs een hele interne 
concurrentieslag tussen projecten. 
We hebben echt geen tekort aan 
investeringsmogelijkheden.” 

“In het afgelopen jaar zetten we een 
goede operationele prestatie neer 
in zowel upstream als downstream. 
Onze veiligheidsprestatie is ook aan-
zienlijk verbeterd, wat heel bemoedi-
gend is en laat zien dat onze mensen 
goed gepresteerd hebben. 
Qua financiële prestaties bleef onze 
prestatie achter bij de concurrenten. 
Daar hebben we op gereageerd met 
een scherpe focus op interne kos-
ten en die van onze leveranciers en 
met een vermindering van ons aantal 
medewerkers.” 

“Onze sterke kredietbeoordeling 
weerspiegelt onze goede operatio-
nele resultaten, onze reorganisatie 
en kostenreductie en de verwachte 
toekomstige groei door projec-
ten die in de periode 2009-2011 in 
bedrijf komen. Aanvullend geldt dat 
we een sterke kasstroom hebben en 
een solide balans, als motoren ach-
ter ons investeringsprogramma en 
dividendbeleid.”   

“Transition 2009 zal ons werknemer-
aantal gaan verminderen met onge-

veer 5.000 mensen, dat is tien procent 
binnen de gereorganiseerde busines-
ses. De procentueel grootste reducties 
vonden plaats op het hoogste niveau 
waar het aantal banen met ongeveer 
twintig procent is verminderd.” 

“Nee, het ging niet primair om kos-
tenbesparing. Het was erop gericht 
om voor de langere termijn een 
betere concurrentiepositie te krij-
gen. Ik wilde het vermogen van Shell 
versterken om zich bezig te houden 
met klanten en andere belangheb-
benden. Om dat op een coherente 
manier te doen, moesten we de hele 
waardeketen rond onze upstream 
en downstream activiteiten verster-
ken. Daarom ook hebben we Explo-
ration & Production en Gas & Power 
samengevoegd.”  

“Transition 2009 zal af zijn als we 
onze resultaten over het vierde kwar-
taal bekendmaken. We werken dan 
verder volgens de standaard opera-
tionele plannen. Dit zijn overigens 
scherpe plannen.”   

“Downstream heeft zeer verstrek-
kende doelen voor 2010 in het ope-
rationele plan staan. Er kunnen 
daardoor verdere reducties in kos-
ten en banen worden verwacht. 
Maar dat wordt geen aparte opera-
tie, het vormt deel van het standaard 
jaarplan.”

“Om het geheel bestuurbaar te hou-
den en vanwege onze portefeuille aan 
upstream operaties. Onze gezamen-
lijke operaties in de Verenigde Staten, 
Canada en Latijns-Amerika vertegen-
woordigen een omvangrijke business 
die het best apart geleid kan worden. 
Wij willen groeien in Noord-Amerika, 
vooral in de VS, in tight gas op land, 
en offshore rond Alaska. 
De VS speelt ook een belangrijke rol 
in de wereldeconomie. Het is dus 
belangrijk om in de VS een bedrijf te 

hebben dat diep verbonden is met de 
gemeenschap. 
In onze nieuwe Upstream Inter-
national business wordt de groei-
ende betekenis van Australië en 
Qatar benadrukt door het feit dat we 
aparte eenheden voor deze twee lan-
den hebben opgezet die direct rap-
porteren aan Malcolm Brinded, de 
Executive Director van Upstream 
International.”

“Op de lange termijn zal de energie-
sector worden bepaald door innova-
tie en technologie en door het kun-
nen uitvoeren en het management 
van heel grote projecten, zoals Sakha-
lin II en Pearl GTL. Ik wil dat Shell de 
beste in deze klasse wordt, niet alleen 
in het ontwikkelen van nieuwe tech-
nologie maar ook in het toepassen 
ervan.”

“Ja, en ik vond het fantastisch wat ik 
daar zag. Dat is echte integratie aan 
het werk. Dit is Shell op zijn best, met 
het combineren van onze innovatieve 
en technologische kwaliteiten en ons 
vermogen om grote projecten uit te 
voeren in samenwerking met ande-
ren, in dit geval de overheid van Qatar 
en Qatar Petroleum.” 

“Het waren zes stormachtige maan-
den. We voerden een ingrijpende 
reorganisatie uit terwijl de economie 
om ons heen haperde. Daarom wil ik 
de medewerkers van Shell bedanken 
voor hun enorme inzet. 
Ik krijg veel positieve reacties op onze 
inspanningen om de prestaties te ver-
beteren en het tempo te verhogen. Ik 
zie een Shell dat meer focus heeft en 
wordt gedreven door technologie en 
door mensen.” 

“De leiderschapskwaliteiten voor 
beide banen verschillen niet zo. 
Maar mijn dagelijkse activiteiten zijn 
anders. Als CEO ben ik degene die 
Shell representeert, naar zowel onze 
eigen mensen als naar de buiten-
wereld. Ik wil zichtbaar zijn en heb 
daarom meer tijd in een vliegtuig 
doorgebracht dan ooit daarvoor.”

“Je moet discipline en focus hebben. 
Op die manier kun je de voor een 
CEO absoluut noodzakelijke vrije tijd 
vrijmaken. Dat lukt me. Ik heb nog 
steeds tijd om boeken te lezen en tijd 
voor mijn gezin. Zo laad ik de accu 
weer op.” 



In Barendrecht wordt het eerste land-
demonstratieproject uitgevoerd voor 
CO2-opslag in een leeg gasveld. Dat 
hebben de ministers van Economi-
sche Zaken (Maria van der Hoeven) 
en Ruimte en Milieu (Jaqueline Cra-
mer) besloten. Inmiddels heeft een 
meerderheid van de Tweede Kamer 
zich achter de beslissing gesteld. 
Het gaat om een ‘twee-traps vergun-
ning’; eerst wordt het kleine Baren-
drecht-veld onder de wijk Carnisse-
lande gevuld met zo’n 800.000 ton 
CO2. Na het vullen wordt dit geëva-
lueerd; zijn er geen problemen dan 
volgt de vergunning om ook het 
grotere veld Barendrecht-Ziedewij 
(opslagcapaciteit circa 9 mln ton) te 
vullen. 
Volgens de ministers is overtuigend 
aangetoond dat CO2-opslag in de lege 
gasvelden onder de wijken Carnisse-
lande en Ziedewij veilig kan plaats-
vinden. Ze verwezen daarbij naar een 
integrale veiligheidsanalyse van de 

Milieudienst Rijnmond (DCMR) en 
een aantal toezichthouders. Hoofd-
conclusie was dat  wettelijke veilig-
heidsnormen nergens in de keten van 
het project overschreden worden. Dit 
bevestigde het eerdere beeld uit de 
milieu-effectrapportage (MER) en het 
oordeel van de onafhankelijke com-
missie MER. Aanvullend onderzoek 
van TNO naar de locatiekeuze toonde 
aan dat Barendrecht geologisch-tech-
nisch het meest geschikte veld is voor 
dit project.
De CO2 die in Barendrecht zal wor-
den opgeslagen is afkomstig van de 
Shell-raffi naderij Pernis.
Wanneer het vullen daadwerkelijk 
van start gaat hangt af van het tempo 
waarin de talrijke vergunningen wor-
den verleend. Inclusief het bouwen 
van de noodzakelijke installaties kan 
het hele voorbereidingsproces nog 
wel drie jaar duren.
De rijksoverheid stelt 30 miljoen euro 
beschikbaar voor dit eerste demon-
stratieproject voor de berging van 
CO2 op land. 

U leest Shell Venster, dus u heeft 
interesse in de avonturen van Shell 
in het bijzonder en de ontwikkelin-
gen rond energie, milieu en econo-
mie in het algemeen. 
Wilt u tussen de verschijningsdata 
van Shell Venster door op de hoogte 
blijven van wat zich afspeelt op het 
brede speelterrein van de energie-
voorziening en de ombouw daar-
van naar een duurzaam systeem, 
dan is de website www.energy-
square.nl een rijke bron van actuele 
informatie. De site wordt geprodu-
ceerd door FD Intelligence in samen-
werking met Shell Nederland. 

Met het opstarten van een MEG-fabriek (mono-ethyleen glycol) is een begin 
gemaakt met de ingebruikneming van een grote uitbreiding van de chemie-acti-
viteiten van Shell in Singapore. Het Shell Eastern Petrochemicals Complex is 
gebouwd op het industrie-eiland Jurong in de directe nabijheid van andere eilan-
den waarop raffi naderijen en chemische fabrieken staan, deels ook van Shell.
De eerste fabriek waarvan eind 2009 de opstart startte was de MEG-fabriek met 
een capaciteit van 750.000 ton per jaar. Mono-ethyleen glycol is een essentieel 
ingrediënt voor polyester vezels en folies, PET (grondstof voor o.a. fl essen en 
potten) en koelvloeistoffen.
Begin 2010 vindt op Jurong ook de opstart plaats van een nieuwe ethyleen-
kraker (800.000 ton ethyleen per jaar) en een butadieenfabriek. Op het eiland 
Pulau Bukom  zijn omvangrijker vernieuwingen uitgevoerd aan de Shell-raffi na-
derij daar, ook deze installaties starten in de komende maanden op. 
De producten van de nieuwe fabrieken zullen voornamelijk in Azië worden afge-
zet, vooral in China

In 2005 investeerde Shell in het Duitse Choren dat zoekt naar het commerciali-
seren van de Biomass to Liquids technologie (BTL), het omzetten van biomate-
riaal, met name houtsnippers, in middendestillaten, zoals (heel schone) diesel. 
Choren is momenteel in het stadium van het in gebruik nemen van een demon-
stratiefabriek in Freiberg in de deelstaat Saksen. 
Nu heeft Shell besloten haar aandeel in Choren te verkopen aan de overige aan-
deelhouders, waaronder een groep van (met name Hamburgse) ondernemers, 
Volkswagen en Daimler. 
Graeme Sweeney, executive vice-president CO2 bij Shell: “We zijn tot deze beslis-
sing gekomen na een interne afweging als onderdeel van het steeds bijsturen 
van ons ontwikkelingsprogramma van biobrandstoffen.”
Shell blijft actief in biobrandstoffen via een aantal andere deelnemingen en 
samenwerkingsverbanden. Gedurende de demonstratiefase van Choren blijft 
Shell technologische kennis leveren. 



Joe Powell: “Ik denk dat het antwoord 
hierop een duidelijk ‘ja’ is. Maar dan 
gaat het om de vraag wanneer ze de 
overheersende energiebron worden. 
Ze maken nu al deel uit van het ener-
gieaanbod maar we moeten kijken 
naar een tijdshorizon van zoiets van 
vijftig tot honderd jaar voor ze echt 
dominant zijn. Hernieuwbare energie 
is vandaag de dag al heel belangrijk en 
vormt de kern van de energietransi-
tie in de komende dertig tot vijf-
tig jaar. We moeten er wel voor zor-
gen dat in die periode het evenwicht 
wordt bewaard met wat het publiek 
ook nu verlangt van energie, namelijk 
dat het ‘betaalbaar, schoon en gemak-
kelijk’ is.”  

“De meeste auto’s gebruiken nu al een 
deel hernieuwbare energie. Het zit in 
benzine en diesel en Shell is een van 
de grootste distributeurs ter wereld 
van biobrandstoffen. Het gebruik 
van biobrandstoffen gaat alleen maar 
groeien in de komende jaren. Een van 
de grootste uitdagingen daarbij is dat 
de belangrijkste toevoeging aan ben-
zine, ethanol, weliswaar goed meng-
baar is met water maar niet tot een 
hoog percentage met benzine. Ergens 
in de buurt van de tien procent wordt
het bijmengen een probleem. Wi-
len we hogere percentages berei-
ken dan moeten we kijken naar het
maken van andersoortige molecu-
len uit biomassa die zich wel volledig 
laten bijmengen met de huidige ben-
zinestroom. Wij denken dat uiteinde-
lijk zo’n dertig procent van de huidige 
hoeveelheid transportbrandstoffen 
op zo’n manier vervangen kan wor-

den door biobrandstoffen. Biobrand-
stoffen hebben momenteel duidelijk 
de leiding in de korte-termijn ontwik-
keling en daarom verwachten we ook 
veel van ons R&D-programma op dit 
gebied en ontwikkelen we wat wij 
‘gedifferentieerde of tweede-genera-
tie’ biobrandstoffen noemen. Deze 
biobrandstoffen concurreren niet met 
de voedselvoorziening. Je gebruikt 
er bijvoorbeeld de maïsplant voor 
inplaats van de maïskolf en daarna 
verander je de molecuulstructuur 
zodanig dat een biobrandstof ont-
staat die zo in een bestaande auto en 
brandstoftank kan zonder grote aan-
passingen aan de infrastructuur. Dit 
is een van de kerngebieden van onze 
R&D.” 

“Het probleem met wind is dat het 
niet overal milieutechnisch accep-
tabel is. Er is verzet tegen bijvoor-
beeld horizonvervuiling door offshore 
windparken. Molens kunnen dus 
niet overal worden geplaatst. En bij 
heel grote molens zijn er ook vragen 
over geluid, zodat ze niet te dicht bij 
bebouwing kunnen komen. De pun-
ten van de wieken van grote windmo-
lens komen dicht bij de snelheid van 
het geluid. 
Het goede nieuws is dat er een vrijwel 
ongelimiteerde hoeveelheid zonlicht 
beschikbaar is. Als je ziet hoeveel 
energie de zon op de aardopper-
vlak straalt, en hoe weinig we daar-
van benutten, dan is duidelijk dat een 
enorme hoeveelheid zonne-energie 
beschikbaar is. Zeker als je lange-ter-
mijn kijkt, kun je er zeker van zijn dat 
we met zon onze behoeften kunnen 
vullen. De grote uitdaging met zon 
nu zijn de kosten van het opvangen 
en het omzetten ervan in bruikbare 
brandstoffen.
Een van de interessante vragen van 

dit moment is ook waar je ’s nachts 
je energie vandaan haalt. Er zijn nog 
grote vragen rond efficiënte manieren 
van opslag. Waterstof is een van de 
mogelijke opslagmethoden van zon-
licht en dus wordt dat onderzocht. 
Het gaat in essentie om het gebruik 
van hernieuwbare energie om water 
te splitsen in waterstof en zuur-
stof waarna de waterstof gebruikt 
kan worden als een schone energie-
bron, bijvoorbeeld via verbranding 
of gebruik in een brandstofcel. Nog-
maals, er is ruim voldoende zon, maar 
de vraag is tegen welke prijs het kan 
worden geleverd. En ben je in staat 
om in prijs concurrerende oplossin-
gen te bedenken om energie op te 
slaan voor gebruik op regendagen of 
als het donker is.” 

“Mensen moeten weten dat er geen 
‘silver bullet’ bestaat, dus geen 
nieuwe hernieuwbare energiebron 
waarbij we simpelweg even een knop 
hoeven om te draaien en dan zeggen: 
‘we gaan nu over op hernieuwbare 
energie’. We werken aan een over-
gang van huidige energiebronnen, in 
meerderheid van fossiele herkomst, 
naar een op hernieuwbaarheid geba-
seerde toekomst. En nogmaals, het 
management van deze transitie moet 
er op gericht zijn om de transitie op 
een schone, betaalbare en gemakke-
lijke manier tot stand te brengen. 
De kernboodschap is dat we hard 
werken aan een transitie maar dat 
deze tijd zal vragen gezien de com-
plexiteit en de nu nog hoge kostprijs 
van hernieuwbare energiebronnen.” 

*) De tekst is een transcript van een 
podcast van een reeks radioprogram-
ma’s op EarthSky, A Clear Voice for 
Science. Zie ook: earthsky.org





oen in 2001 besloten werd 
dat het windpark bij Egmond 
aan Zee een door de overheid 

gesteund demonstratieproject zou 
worden, is niet zuinig gedaan met 
de inhoud en omvang van de diverse 
onderzoeksprogramma’s. 
In ruil voor de subsidies zegde Noord-
zeeWind, de 50/50 joint venture van 
Shell en Nuon, toe om niet alleen de 
techniek en economie van het park 
openbaar te monitoren, maar om 
ook wetenschappelijk onderzoek te 
laten doen naar eventuele effecten 
op vogels, vissen, zeezoogdieren en 
het zeebodemleven. Ook de beleving 
van de mensen die vanaf de kust aan 

de horizon de 36 molens van het park 
zien staan, werd gemeten. En natuur-
lijk, er wordt gestudeerd op de aspec-
ten van scheepvaart en veiligheid. 
Nederland zou Nederland niet zijn als 
bij het onderzoek niet ook een fl inke 
mate van detail werd nagestreefd. 
Zo werden in 2008 bijvoorbeeld 40 
kabeljauwen en 40 tongen gevangen 
waarna een zendertje werd geïmplan-
teerd. Vanzelfsprekend pas nadat er 
toestemming voor was gegeven door 
de dierexperimentencommissie. 
De vissen werden uitgezet in het 
windpark en hun aanwezigheid werd 
vervolgens akoestisch telemetrisch in 
de gaten gehouden. 



Ook werden acht permanente akoes-
tische boeien geplaatst om geluiden 
van dolfi jnen en bruinvissen op te 
vangen, drie ten noorden, drie ten 
zuiden en twee binnen het 27 vier-
kante kilometer grote windpark. 
De essentie van de uitkomst van deze 
studies van Imares en het NIOZ: er zit 
meer vis binnen het park dan erbui-
ten en er leven signifi cant meer zee-
zoogdieren, met name de bruinvis. 
Niet helemaal onverwacht natuur-
lijk: in het windpark, en een straal 
van 500 meter daar omheen, mag 
immers niet gevist worden. En waar 
veel vis is, komen meer vis etende die-
ren voor.    

Ook vanaf dag één van de bouwacti-
viteiten zijn de eventuele effecten op 
vogels bestudeerd. Op de windmeet-
mast in het park zijn daarvoor hori-
zontale en verticale vogelradars geïn-
stalleerd en in de trekseizoenen van 
2008 en 2009 werden die aangevuld 
met menselijke observaties vanaf 
schepen terwijl ’s nachts met gevoe-
lige microfoons vogelgeluiden wer-
den verzameld om een beeld te krij-
gen van de soorten in de passerende 
vogelwolken. 
Wat resteert er nog van de vrees des-
tijds van tegenstanders dat wind-
molens op zee tijdens de vogeltrek 
zouden werken als ‘grote gehaktmo-
lens’? Niet veel, want vogels passen 
hun vliegpad aan, leerde het onder-
zoek, ze mijden het park op afstan-

den van 200 tot 3.200 meter. De grote 
aalscholver (phalacrocorax carbo)
gebruikt het windpark overigens 
graag als startpunt voor een dagje 
lekker vissen, werd ook vastgesteld. 
Het lijkt er dus op dat windmolens op 
zee nauwelijks vogellevens vergen, 
een feit dat voor landmolens inmid-
dels al met eenvoudige tellingen is 
bewezen. Maar direct gemeten is 
het bij Egmond nog niet, ook niet bij 
andere windparken op zee. Daarom 
wordt momenteel gestudeerd op een 
techniek waarbij sensoren aan de wie-
ken worden gekoppeld aan een heel 
snelle camera die eventuele botsin-
gen vastlegt. Maar dat is momenteel 
nog een ingewikkeld stuk techniek-
in-ontwikkeling, dat in samenwerking 
met het Energie Centrum Nederland 
in Petten en de turbinebouwer Vestas 
wordt uitgevoerd. 

Niet alleen vogels en vissen hebben 
een goed gevoel bij het windpark, 
ook de bewoners en vakantiegangers 
in het Egmondse-en-omgeving zijn 
van opinie veranderd. In 2008 werd 
een derde (en laatste) peiling naar de 
publieke opinie gedaan na een nulme-
ting in 2005. 
In 2005 zei nog 66 procent van de 
inwoners ‘ja’ op de vraag ‘Is de zee 
een goede plek om windparken aan 
te leggen?’. In 2008 was dat 74 pro-
cent geworden. Bij Nederlandse recre-
anten gingen de ja-stemmen van 62 
naar 74 procent. Ronduit enthousi-

ast zijn inmiddels Duitse recreanten, 
hun magere 54 procent ja-stemmen 
in 2005 was gegroeid tot 89 procent 
in 2008. 
“Het windpark is onderdeel van de 
omgeving geworden”, zegt Huub den 
Rooijen, vanaf de ontwerpfase tot 
november afgelopen jaar als directeur 
van de Shell-Nuon joint venture ver-
antwoordelijk voor het windpark. 
“De meest gehoorde reactie is nu die 
van “We begrijpen waarom die wind-
molens er staan. Mooi vinden we ze 
niet, maar we accepteren het omdat 
we het belang van windenergie 
begrijpen”.”  

Windmolens staan er natuurlijk niet 
om vogels en vissen blij te maken, 
het landelijk doel is om bij te dragen 
aan duurzaamheid. En ontwikkelaars 
en eigenaars als Shell en Nuon wil-
len er geld mee verdienen, waarbij 
overheidssteun overigens vooralsnog 
onmisbaar is. 
“Economisch is het resultaat goed”, 
aldus Huub den Rooijen. “Het inves-
teringsrendement lag over de eerste 
twee jaar iets boven de verwachting, 
vooral door de hoge elektriciteitsprij-
zen. Die kwamen in 2009 weliswaar 
weer lager uit maar dat geldt ook voor 
de olie- en gasprijzen.”
Wat niet betekent dat het windpark 
technisch foutloos opereerde, wel dat 
de problemen worden opgelost door 
het vanuit de haven van IJmuiden ope-
rerende onderhoudsteam. 

Veruit de grootste tegenslag was de 
veel te hoge slijtage van de versnel-
lingsbakken. Den Rooijen: “Windtur-
bines zien er door de jaren heen van 
buiten eigenlijk allemaal hetzelfde 
uit, maar binnenin is sprake van een 
enorme innovatie. Onze molens bete-
kenden een grote innovatiestap waar-
bij de turbine heel sterk, maar qua 
massa gelijktijdig heel licht is uit-
gevoerd. Alle krachten en belastin-
gen die eraan rukken en trekken - en 
bedenk dat het rotoroppervlak over-
eenkomt met dat van een voetbalveld 
- moeten ergens worden afgevoerd. 
Dat is minder goed gegaan dan we 
met elkaar verwachtten, met schade 
aan een aantal tandwielkasten.” 

De noodzakelijke vervanging van alle 
36 versnellingsbakken, die eind 2009 
was voltooid, illustreert een aparte 
eigenschap van offshore-windparken, 
namelijk lastig en daardoor kostbaar 
onderhoud. 
Zodra een reparatie de fysieke aanwe-
zigheid van een monteur vraagt, moet 
een boot varen om hem af te zetten. 
En dat afzetten mag niet als de golf-
hoogte de anderhalve meter over-
schrijdt, als het mist of als onweer 
dreigt. In 2008 was dat het geval op 
191 dagen. 
Gepland onderhoud wordt bij voor-
keur in de zomer gedaan, rustig weer 
immers, maar in 2008 telden juli en 
augustus, geheel tegen het langja-
rig gemiddelde in, zomaar 33 dagen 
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met teveel golfhoogte. Weer blijft altijd 
verrassen.
Als voor reparaties een kraanschip 
moet komen, ligt dat zelden in de 
haven van IJmuiden werkloos te wach-
ten, dus kan lange tijd verloren gaan en 
zo lopen de kosten van onderhoud en 
gemiste elektriciteitsproductie snel op. 
In 2008 realiseerde het windpark 
Egmond aan Zee daardoor een tech-
nische beschikbaarheid van 76 pro-
cent. Het gemiddelde over de eerste 
twee jaar was 79 procent en dat was 
een stuk lager dan de planning. Bijna 
60 procent van de door storingen niet 
gerealiseerde elektriciteitsproduc-
tie kwam voor rekening van de ver-
snellingsbakken die stilgezet werden 
voordat ze in elkaar zouden draaien. 
Daarnaast waren er ook twee kapotte 
generatoren. 
Het terugbrengen van de totale sto-
ringsgevoeligheid is dan ook een van 
de grote uitdagingen om de econo-
mie van offshore-wind te verbeteren. 
Huub den Rooijen: “Het reduceren van 
storingen is onderdeel van de snelle 
innovatieve verbeteringen in deze sec-
tor. Er zijn nieuwe concepten in ont-
wikkeling, bijvoorbeeld in de elektro-
nica rond de generator, en er wordt 
gekeken naar opschaling van turbi-
nes zonder versnellingsbak, of met 
veel sterkere tandwielkasten. Ook 
kan via nieuwe, industriële massapro-
ductietechnieken worden gewerkt 
aan een grotere betrouwbaarheid en 
kostenverlaging.” 

De relatief lage beschikbaarheid in 
2008 had een negatief effect op de 
stroomproductie van het windpark 
Egmond. De productie van een wind-
molen hangt af van de capaciteit (bij 
‘Egmond’ 3000 kilowatt per molen) en 
de mate waarin deze benut kan wor-
den. Storingen en te weinig wind of 
zware storm drukken de benuttings-
graad. Samen leveren capaciteit en 
benuttingsgraad de zogeheten capaci-
teitsfactor op. 
In 2008 haalde Egmond een capaci-
teitsfactor van 33,3 procent, dus een 
stroomopbrengst van exact 1/3 deel 
van het theoretisch maximaal haal-
bare. Omdat de gemiddelde windsnel-
heid op zee zo ongeveer 30 procent 
hoger ligt dan op land, kon Egmond 
toch 315 miljoen kilowattuur afleve-
ren op het hoogspanningsnet van Ten-
net. In 2007 was dat 330 miljoen kWh. 
Huub den Rooijen: “Duurzame elektri-
citeit mag altijd met voorrang het elek-
triciteitsnet op. Tennet [staatsbedrijf; 
eigenaar van het hoogspanningsnet-
werk] zorgt hiervoor.”  
Bij zijn afscheid van het windpark 
Egmond constateert Huub den Rooijen 
dat inmiddels zo’n negentig procent 
van het natuurwetenschappelijk onder-
zoek is verricht. Een aantal onderzoe-
ken loopt de komende tijd door, zoals 
een studie naar het benthos, dat is de 
flora en fauna op en in de zeebodem. 
“Hier vinden eventuele veranderingen 
zo traag plaats dat een langere tijdsho-
rizon genomen moet worden.” 

En samenvattend: “Je moet natuurlijk 
altijd kritisch blijven, omdat ecologi-
sche systemen nu eenmaal heel inge-
wikkeld zijn en veranderingen zich 
over lange perioden kunnen uitstrek-
ken. Toch, tot nu toe lijkt de conclusie 
van alle onderzoeken dat de invloed 
van een windpark op het zeeleven 
veel minder schadelijk is dan sommi-
gen vreesden. En dat is goed nieuws 
voor alle plannenmakers die zich met 
nieuwe windparken op zee bezighou-
den.” 

Verdere info, rapporten e.d. 
kunnen worden gedownload van: 
www.noordzeewind.nl



Laat ik 40 jaar terug in 
de tijd gaan, dus tot zo 
omstreeks 1970. Het was 
twee jaar voordat het 
geruchtmakende rapport 

‘Grenzen aan de Groei’ van de Club 
van Rome zou verschijnen. 
In 1970 bestonden er nog geen com-
puterchips, dus ook geen laptops, 
iPods, mobiele telefoons, Blackber-
ry’s, digitale camera’s, navigatie-appa-
ratuur, en noem alles maar op wat nu 
gechipt is. Tussen 1970 en nu kende 
de wereld een ongekende groei, en in 
de hoek van ICT zelfs exponentiële 
groei. Zijn er grenzen aan deze groei? 
De limiet bij elektronica is hooguit 
het absorptie- en bevattingsvermo-
gen van de mens, lijkt me zo. Maar bij 
energie is het een ander verhaal.

Over die mens gesproken, die weet 
ook wat van groei. Toen de Club van 
Rome voor het eerst publiceerde telde 
de wereld 3,7 miljard mensen; nu 6,8 
miljard. En we zijn op weg naar 9 mil-
jard plus in 2050. Mede door de tech-
nologie-explosie zijn die 6,8 miljard 
van nu gemiddeld een stuk welvaren-
der dan de 3,7 miljard van toen. In 
het Club van Rome rapport van 1972 
werd voor China nog een BNP-per-
capita voor 2000 voorspeld van 100 
dollar. Vorig jaar doorbrak China ech-
ter al de grens van 6.000 dollar. 

Bevolkingsaantal maal welvaart is 
energiegebruik. Omdat beide groeien 
kan de vraag naar energie verdubbe-
len in de aanstaande 40 jaar. Of de 
wereld die hoeveelheid ook daadwer-
kelijk kan leveren, is een van de groot-
ste vragen waarvoor de komende 
generatie zich gesteld ziet. 
Nog zo’n vraag van formaat is of in 
die tijd de antropogene CO2-emissie 
op wereldniveau gehalveerd kan wor-
den, zoals tal van ministers, weten-
schappers en NGO’s nu als noodzaak 
zien. En of de uitstoot in de rijke lan-
den met 80 of zelfs wel 95 procent 
naar beneden kan. Omdat daar per 
inwoner zoveel meer energie wordt 
gebruikt. Een Amerikaan gebruikt 
immers twee maal zoveel energie als 
een Europeaan en die weer zes maal 
meer dan een Afrikaan. 

De wereld zoals wij vandaag kennen, 
bestaat bij de gratie van commerci-
ele energie - met name fossiele ener-
gie. Anders hadden we het, net als 
vroegere generaties, nog steeds moe-
ten doen met hout, turf, wind en dier-
kracht, en ons eigen zweet. Aan de 
vooravond van het industriële tijd-
perk, rond 1750, kon de aarde op die 
manier zo’n 800 miljoen mensen voe-
den - een kleine 12 procent van wat 
er nu leeft. Die pre-industriëlen wer-
den gemiddeld een jaar of dertig oud, 

vooral door extreem hoge sterftecij-
fers bij kinderen en vrouwen-in-het-
kraambed. 
Energie is welvaart. In onze actuele 
wereld moeten echter nog steeds een 
miljard mensen het met $1 of min-
der per dag doen, en volgens de WHO 
lijden ook rond een miljard men-
sen chronisch honger. Dat aantal is 
sinds ongeveer 2005 notabene weer 
gegroeid, na tientallen jaren gedaald 
te zijn. De wereld kan dus nog wel 
wat welvaartsgroei gebruiken. Wel-
vaartsgroei is bovendien een van de 
meest effectieve voorbehoedmidde-
len, ook een niet onbelangrijke bij-
drage aan duurzaamheid. 
Om meer welvaart te krijgen zal de 
energiekraan verder open moeten, en 
voorlopig betekent dat ook meer fos-
siele brandstoffen. De Club van Rome 
dacht in 1972 dat het bij exponentiële 
groei aan het eind van de 20ste eeuw 
wel zo’n beetje gebeurd zou zijn met 
de olie. Die groei kwam er, maar we 
weten inmiddels dat er zelfs aan het 
eind van de 21ste eeuw nog fossiele 
brandstoffen zullen zijn. Al is het wel 
de bedoeling dat die resten dan in de 
aarde achterblijven omdat de energie-
voorziening al ruim voor 2099 geheel 
duurzaam moet zijn geworden. 

Tot nu toe reageert de markt niet con-
form de politieke doelstellingen. 

Ik zag kort geleden een vrachtauto rij-
den met de trotse tekst “Wij verhui-
zen CO2-neutraal”. Dat is mooi, maar 
de werkelijkheid is dat het met de ver-
betering van de energie-efficiëntie 
niet zo goed gaat. De overheid heeft 
als doel een efficiëntieverbetering van 
2 procent per jaar - maar in werkelijk-
heid wordt de 1 procent al nauwelijks 
gehaald en de trend is dalend.   
Ook zal Nederland het doel van 30 
procent CO2-reductie in 2020 niet 
halen; onder andere door de bouw 
van veel nieuwe elektriciteitscentra-
les. Het Energie Onderzoekcentrum 
Nederland ECN, kwam kort geleden 
tot de conclusie dat het geen min 30 
procent wordt, maar vermoedelijk 
plus 18 procent. 
Toch beweerde minister Cramer kort 
geleden nog dat de doelstelling voor 
2050 voor Nederland eigenlijk min 80 
tot min 95 procent moet zijn. Goede 
wil en het uitfaseren van gloeilampen 
zullen het werk niet doen. En met het 
Europees handelssysteem voor broei-
kasgas-emissierechten gaat het ook 
al niet goed. Het ETS kampt al vanaf 
de start met zulke lage noteringen 
dat het geen grote stimulans is voor 
diepgaande investeringen in energie-
efficiëntie. We hebben behoefte aan 
een hoger en stabiel CO2-prijsniveau, 
en de overheden zullen daar sturing 
aan moeten geven. Wind, zon en bio-
brandstoffen zullen op korte termijn, 

Op 26 november werd op de TU 
Delft met een symposium over 
‘Grenzen aan de Groei?’ het jubi-
leum gevierd van twee studie-
richtingen, Hogere Veiligheids-
kunde en de masteropleiding 
Management of Safety, Health 
and Environment. 
Onder de titel ‘Oppassen voor 
een cultuur van hypes en teleur-
stellingen’ analyseerde Peter 
de Wit, president-directeur van 
Shell Nederland, op dit sympo-
sium waarom de energiedoel-
stellingen van het kabinet niet 
worden gehaald. De kern van 
zijn betoog: teveel nadruk ligt 
op een zo snel mogelijke reduc-
tie van CO2.

Hierdoor wordt vooral ge-
investeerd in ‘oude’ technologie 
die alleen energie oplevert die 
met subsidie in de markt gezet 
kan worden. Meer moet worden 
besteed - in tijd, geld en talent - 
om via innovatie energietechie-
ken te ontwerpen die ongesub-
sidieerd marktaandeel kunnen 
winnen. Op korte termijn zal 
dat leiden tot een lager tempo 
bij CO2-reductie, maar op mid-
dellange termijn levert het juist 
meer duurzame energie op 
tegen bovendien lagere maat-
schappelijke kosten. 

Een samenvatting van de tekst 
van Peter de Wit.



en dan bedoel ik tot 2020, jammer 
genoeg nog geen grote rol kunnen 
spelen; hun gezamenlijk aandeel in 
de Nederlandse energievoorziening 
lag in 2007 op 2,8 procent. Dat is ver 
af van de 20 procent die voor 2020 in 
het Regeerakkoord staat. 
Deze realiteit zou iedereen moeten 
aanzetten tot een echte, dus niet een 
politiek-correcte, analyse van het rea-
liteitsgehalte van het energie- en kli-
maatbeleid, in Nederland en daarbui-
ten. Want ook het wereldomvattende 
Kyoto-akkoord over CO2-reduc-
tie wordt niet gehaald. Het collec-
tieve doel voor 2012 was min 5,2 pro-
cent ten opzichte van 1990 - maar het 
wordt vermoedelijk plus 9 procent. Ik 
citeer dat laatste cijfer van James Han-
sen, die kort geleden nog in Amster-
dam sprak op een bijeenkomst van de 
Club van Rome. 

Welke opties hebben we eigenlijk tot 
onze beschikking? 

In elk geval energiebesparing in 
industrie en bedrijfsleven. Maar 
zolang dat niet leidt tot een snelle 
terugverdientijd, is de interesse 
niet erg groot om daarin te inves-
teren. Daarom is het essentieel 
dat de huidige CO2-prijs op de ETS 
handelsbeurs flink omhoog gaat. 
Meer hernieuwbare energie, zoals 
wind, zon en biobrandstoffen. Dit 

achteruitgang van de economie? 
Als ik zie hoe overheden zich op 
puur Keynesiaanse manier uit 
de huidige recessie proberen te 
investeren, krijg ik niet het idee 
dat we al collectief kiezen voor 
afbraak van welvaart. 

Wie tot nu toe dacht dat energietransi-
tie een lastig dossier was, zal inmid-
dels misschien denken dat het onop-
losbaar is. Dat geloof ik niet - het is 
oplosbaar. Alleen wordt de uitdaging 
momenteel te ingewikkeld gemaakt. 
Met name omdat klimaatverande-
ring en een snelle en ingrijpende CO2-
reductie als belangrijkste bedreiging 
en oplossing zijn gedefinieerd. Er is 
daardoor een tijdsdruk op de ener-
gietransitie ontstaan die het risico in 
zich draagt dat sub-optimale keuzes 
worden gemaakt. Dat tot nu toe de 
diverse overheidsdoelen rond duur-
zame energie en CO2-reductie niet 
worden gehaald, vormt hiervan een 
bewijs. Doel en middelen passen niet 
op elkaar.
We kunnen wel doorgaan met telkens 
meer windturbines en zonnepanelen 

te installeren, waar voortdurend meer 
subsidiegeld bij moet, maar dat ver-
traagt de marktentree en remt ook de 
product-innovatie. Naar mijn idee is 
het zinvoller om innovatie en techno-
logie voorop te zetten. Waar behoefte 
aan is, zijn technieken waarmee duur-
zaamheid marktconform geïmplemen-
teerd kan worden. 
We hebben windturbines, zonnecel-
len en biobrandstoffen nodig die qua 
kosten per eenheid product in de 
buurt liggen van fossiele energiepro-
ducten, of zelfs goedkoper zijn, inclu-
sief een CO2-kostprijs. Vanaf dat punt 
zullen ze sneller dan tot nu toe markt-
aandeel gaan veroveren - en het zal 
ook nog eens maatschappelijk goed-
koper zijn. 
Denk ook aan het afvangen van CO2,
derde en vierde generatie kerncentra-
les, nieuwe aandrijftechnieken voor 
auto’s, accutechnologie, waterstof-
productie, brandstofcellen, warmte- 
en koudepompen en concentrating 
solar power - voor al deze technieken 
geldt dat ze goedkoper moeten wor-
den willen ze snel marktaandeel win-
nen. Het zijn allemaal technieken die 
in potentie belangrijk zijn, maar nu 
nog vroeg in de ontwikkelingscurve 
zitten. 

Omdat ‘haast’ nu echter de overhand 
heeft, wat zich uit in het steeds scher-

heeft een redelijke potentie, maar 
kan nog alleen bestaan bij de gra-
tie van veel subsidie of een hoge 
prijs voor CO2-emissies. 
Meer fossiele energie, maar dan 
wel met het afvangen en onder-
gronds opbergen van CO2.
Gelukkig hebben de betrok-
ken ministers hierin hun verant-
woordelijkheid genomen met een 
groen licht voor een CCS demon-
stratieproject in  Barendrecht. 
Relatief klein, maar wel een essen-
tiële stap. Het opent de weg naar 
de juridische, economische en 
technische ontsluiting van een 
opslagcapaciteit van zo’n 800 mil-
joen ton CO2 onder land en 800 
miljoen ton onder zee.  
Kernenergie. In feite de meest 
voor de hand liggende weg om 
grote hoeveelheden CO2-vrije 
elektriciteit te produceren, maar 
in veel landen tot een taboe 
verklaard. 
Individuele gedragsverandering. 
Veel energie is te besparen door 
bepaalde dingen niet meer te 
doen: geen vliegvakanties, geen 
vlees op het bord, andere vor-
men van mobiliteit kiezen, min-
der consumptiegoederen kopen. 
Maar stel dat we dat - vrijwillig of 
gedwongen - anders gaan leven, 
waar gaan we ons geld dan aan 
uitgeven? Of accepteren we een 

per stellen van de korte-termijn CO2-
doelstellingen, gaat teveel tijd, geld 
en talent naar in feite oude technolo-
gie, en te weinig naar innovatieve ont-
wikkelingen. We lopen daarmee het 
risico dat we terechtkomen in een 
cultuur van hypes en teleurstellingen. 
Dat is geen vruchtbare bodem voor 
een energietransitie die immers vele 
tientallen jaren gaat omvatten. 
Anders dan de explosieve groei in 
de capaciteit van elektronica, komen 
nieuwe energievormen slechts lang-
zaam tot wasdom. Hoofdredenen 
daarvoor zijn de immense omvang 
van het bestaande energiesysteem en 
de kapitaalintensiteit ervan. 
Het duurde een kwart eeuw voor 
vloeibaar aardgas, LNG, een marktaan-
deel had van 1 procent. Moderne bio-
brandstoffen naderen die 1 procent, 
ook na ongeveer een kwart eeuw. En 
ergens in het volgende decennium zal 
windenergie die 1 procent halen, ook 
alweer zo’n 25 jaar nadat in Denemar-
ken en de Verenigde Staten de eer-
ste windparken werden geplaatst. 
Nog een bewijs van die ‘traagheid’; 
in Europa praat iedereen over elektri-
sche auto’s. Maar de werkelijkheid is 
dat hybrides in datzelfde Europa nog 
maar een marktaandeel hebben van 
0,4 procent bij nieuwe auto’s. Terwijl 
de eerste Toyota Prius 12 jaar geleden 
werd geïntroduceerd.
Energietechnologie werkt met een 
heel andere kloksnelheid dan die van 
de micro-elektronica: niet iedereen 
lijkt dat te willen accepteren. 

Shell organiseert regelmatig discussie- 
en debatavonden met stakeholders 
over de energietransitie. Vaak krij-
gen we dan verwijten dat wij teveel 
investeren in fossiele bronnen en te 
weinig in renewables. Ook wordt 
gezegd dat wij bewust de komst van 
duurzame bronnen tegenhouden, als 
bescherming van bestaande activitei-
ten. Nou, integendeel. Als wij zouden 
denken dat er economische en duur-
zame vervangers bestaan voor de hui-
dige fossiele energiebronnen, zijn wij 
er als eerste bij om er groot geld in 
te investeren. Maar wij kennen deze 
vervangers nog niet. En wij zijn met 
deze mening niet de enige - de markt-
ontwikkelingen en het investerings-
gedrag van de andere energiemaat-
schappijen laten dat zien.
Komen we dan niet te laat met de 
transitie, ook gezien de urgentie van 
de klimaatproblemen? Nogmaals, 
integendeel. We komen eerder te laat 
als we op de huidige weg 
doorgaan; de actuele cijfers 
zijn het bewijs.

De volledige tekst van de speech is 
te lezen op: www.shell.nl (media-
centrum, publicaties)



roeikaseffect en klimaatopwar-
ming, al dan niet door mense-
lijk toedoen, zijn binnen Shell 

geen onderwerp van discussie meer; 
zeker omdat vaststaat dat de CO2-uit-
stoot vooralsnog wereldwijd blijft 
toenemen. De ambitieuze klimaat-
doelstellingen van de Europese rege-
ringen zullen het uiterste vergen en 
er is nog volop discussie over de beste 
manier waarop opwarming tegen-
gegaan kan worden. Carbon cap-
ture and storage, ofwel CCS, wordt 
wereldwijd door wetenschappers en 
beleidsmakers geaccepteerd als een 
van de methoden die ‘haalbare oplos-
singen binnen redelijke termijn’ bie-
den. In Nederland pleitte de Task-
force CCS in 2008 in een advies aan 
het kabinet voor snelle realisatie van 
grootschalige CO2-afvang, transport 
en opslag in lege gasvelden. Begin 
september 2009 stuurden vooraan-
staande wetenschappers en politieke 
en industriële kopstukken een petitie 

aan de Tweede Kamer getiteld ‘Ook 
CCS noodzakelijk om klimaatverande-
ring tegen te gaan’. Met CATO-2, offi -
cieel van start gegaan in september 
2009, moet de nationale ambitie wor-
den ingevuld om Nederland een lei-
dende rol te geven in de CCS-tech-
nologie. Shell-medewerkers Nicolás 
Ximénez Bruidegom en Teun Graaf-
land vertellen over CATO-2. 

“CATO-2 is een voorbeeld van 
publiek-private samenwerking. Onder 
leiding van TNO vinden in verschil-
lende fasen fundamentele research en 
een cluster van pilots plaats. Dit zijn 
demonstratieprojecten waarin alle 
denkbare vormen van CCS zijn ver-
tegenwoordigd. Door samenwerking 

met de overheid en industriële part-
ners als Nuon, RWE en E.On wordt 
op diverse onderzoeksterreinen uit-
breiding van de research-activiteiten 
mogelijk, en kan de kennis van Shell 
voor high tech CCS-oplossingen voor 
CO2-reductie in bijvoorbeeld kolen-
centrales op grotere schaal toepassin-
gen vinden. Het gaat om forse inves-
teringen waarmee Nederland de facto 
voorloper op het gebied van CCS en 
CO2-reductie kan worden. Naar schat-
ting zal CATO-2, met een looptijd tot 
en met 2014, een budget hebben van 
zo’n 80 miljoen euro.”

“Vroeger werkten we heel direct 
samen met universiteiten en onder-
zoeksinstellingen als TNO en ECN: 
één op één met een hoogleraar werd 
een onderzoeksproject opgezet, en 



als die hoogleraar een aio of post-
doc had gevonden, kon je aan de slag. 
Consortia zijn eigenlijk een ontwik-
keling van de laatste tien, vijftien jaar. 
CATO-1 was vooral een researchnet-
werk, waarin zeventien partners van-
uit economisch, technisch, sociaal 
en ecologisch oogpunt bekeken hoe 
CCS een bijdrage zou kunnen leve-
ren aan een duurzame energievoor-
ziening in Nederland. CATO-2 is een 
stuk breder van opzet en veel toepas-
singsgerichter. Er zijn onderzoeks- en 
demonstratieprojecten, in energie-
centrales van bijvoorbeeld Nuon en 
RWE in Buggenum en Eemshaven, en 
de E.On-kolencentrale op de Maas-
vlakte, en van Shell in Barendrecht. 
Verder vinden we er een Zero Emis-
sion Power Plant in de IJmond in, 
een ammoniakfabriek van DSM in 
Limburg; een afvalverbrandingsinstal-
latie in Hengelo en CO2-injectie in een 
aquifer [waterhoudende grondlaag]
in Noord-Nederland. Ook zijn er drie 

projecten bij op Noordzee-platforms 
van GDF, Taqa en Wintershall. Alles 
levert kennis op die toegankelijk is 
voor alle partners in het consortium.”

“CCS is een overkoepelende term 
voor technieken die koolstofdioxide 
bij de bron afvangen, transporteren, 
en opslaan in de ondergrond. Van-
wege de continue, grote emissies kan 
afvang het meest effi ciënt geschie-
den bij krachtcentrales, olieraffi nade-
rijen en grote industriële complexen. 
De eerste fase is het afvangen en zui-
veren van CO2. Dat kan voor, tijdens 
of na verbranding gebeuren en met 
verschillende technieken. In een vol-
gende stap wordt de CO2 samenge-
perst waarna transport plaatsvindt 

via pijplijn of tankers. De laatste stap 
is het injecteren van CO2 in geolo-
gische formaties als olie- en gasre-
servoirs, niet-exploitabele steen-
koollagen, onder de diepe zee of in 
diepergelegen waterlagen. In CATO-2 
worden bestaande èn nog te ontwik-
kelen afvangtechnologieën maar ook 
ondergrondse opslag, transport en 
infrastructuur ontwikkeld, geopti-
maliseerd en aan economisch-techni-
sche systeemanalyses onderworpen. 
Ook monitoring en verifi catieproces-
sen, veiligheidsaspecten en wetge-
ving komen aan bod, evenals commu-
nicatie en mogelijke internationale 
samenwerking.” 



(N.X.B.) “Shell heeft geïnvesteerd in 
zowel pre- als post-combustion tech-
nieken. [Zie kader ‘Hoe vang je CO2?’] 
Wij hebben een leidende positie in 
pre-combustion door onze kolen-
vergassingstechnologie, waar we al 
sinds het begin van de jaren zeventig 
actief in zijn. De eerstkomende jaren 
gaat het vooral om het demonstreren 
van de werkzaamheid van zogenaam-
de ‘eerste-generatie’ pre-combustion 
technieken. Die zijn klaar voor 
grootschalig gebruik. Nuon brengt 
een unieke CO2-afvanginstallatie 
onder in haar IGGC-centrale in 
Buggenum, waarin state-of-the-art 
katalysatoren voor gas/waterschei-
ding en CO2-oplosmiddelen getest 
kunnen worden. Als die proef succes-
vol is, wil Nuon een grootschaliger 
versie ervan toepassen in de Magnum-
centrale in Eemshaven. Dat wordt een 
‘multi-brandstof’-elektriciteitscentrale 
[kolen, biomassa en gas] gebaseerd op 
kolenvergassingstechniek met Shell-
licentie. Daarnaast richt CATO-2 zich 
op ‘tweede generatie’-technologie. 
De efficiëntie van de pre-combustion 
techniek moet verhoogd worden, wil 
die prijsconcurrerend worden. In een 
volgende fase, rond 2020, willen we 

‘tweede generatie’-technologie kun-
nen toepassen. Nieuwe materialen en 
technieken voor de lange termijn - 
je hebt het dan over ‘marktklaar over 
tien jaar’ - zijn inmiddels voorbij het 
proof-of-principle stadium. Andere, 
nieuwe materialen voor H2/CO2-schei-
ding en nanogestuurde absorptie zijn 
zéér veelbelovend, maar nog ver ver-
wijderd van realisatie.”

(T.G.) “CATO-2 is eerst en vooral een 
onderzoeks- en demonstratiepro-
ject waarin de diverse mogelijkheden 
van CCS verder onderzocht worden 
in een nieuw, publiek-privaat samen-
werkingsverband. Een integer CCS-
verhaal moet een neutrale uitstraling 
hebben. Beleidsmakers en publiek 
moeten vooral goed geïnformeerd 
worden over voor- en nadelen van 
bepaalde onderdelen.” 

(N.X.B.) “We zien deze scepsis wereld-
wijd - onbekend maakt onbemind. 
Het belang van CCS voor het mon-
diale klimaatprobleem wordt door 
het bredere publiek nog niet inge-
zien. Overheid en industrie wacht 
de belangrijke taak om draagvlak en 
begrip te vergroten.”
(T.G.) “We willen de wereld tonen 
dat de CCS-structuur zoals die zich 
de komende jaren ontvouwt echt 
wèrkt en een belangrijke bijdrage kan 
leveren aan de uitstootreductie van 
broeikasgassen.”

(N.X.B.) “We hebben het hier wèl 
over enorme investeringen; en kos-
tenberekeningen verschillen nogal 
eens per instituut. In de woorden van 
John Barry, leider van het CCS-pro-
ject binnen Shell: ‘We zitten in een 
fase van torenhoge kosten en voorals-
nog gebrekkige steun van buitenaf. 
Er gaapt voorlopig een kloof tussen 

de kostprijs en commerciële haalbaar-
heid.’ De grootste uitdaging waar-
voor we ons gesteld zien is de ont-
wikkeling van betere technologie, en 
het terugbrengen van de kosten. Waar 
precies de stijgende lijn - ‘de CO2-prijs’ 
- en de dalende lijn van de kosten-
curve elkaar zullen kruisen, is nu nog 
koffiedikkijken.” 

(N.X.B.) “Door afvang van CO2 loopt 
de efficiëntie van het hele proces van 
energieomzetting in een kolencen-
trale inderdaad terug van zo’n vijfen-
veertig tot vijfendertig procent. De 
ambitie van CATO-2 is het vervalper-
centage uiteindelijk terug te brengen 
tot vijf.”



(N.X.B.) “Er zit nog voor honder-
den jaren kolen in de grond. Opko-
mende economieën laten zich er nu 
al niet van weerhouden die te gebrui-
ken. Hans Geerlings, een Shell-col-
lega en hoogleraar Duurzame Water-
stof en Mineralisering van CO2, zei 
terecht: ‘Het is naïef om te denken dat 
die niet zullen worden gebruikt. We 
zullen beide moeten doen. Investe-
ren in duurzame energie om CO2-pro-
ductie te beperken èn in afvang- en 
opslagmethodes om te voorkomen dat 
CO2 in de atmosfeer komt.’ De Neder-
landse infrastructuur is geschikt voor 
kolengestookte centrales. Er wor-
den er nu een aantal gebouwd - het is 
belangrijk dat deze centrales zo snel 
mogelijk hun CO2 afvangen.” 

(N.X.B.) “Jeroen van der Veer zei 
altijd: ‘In beginsel zijn alle technolo-

gieën interessant. Je moet verschil-
lende potjes op het vuur houden.’” 
(T.G.) “En als we dan uiteindelijk niet 
voor windenergie kiezen, is dat niet 
omdat ‘wind’ niet werkt, maar omdat 
anderen dat beter doen.”
(N.X.B.) “Als biobrandstoffen snel 
groot worden, zou dat effect kunnen 
hebben op CCS. Maar in ieder scena-
rio blijft er een belangrijke rol voor 
CCS bestaan. Binnen Shell zijn we 
ons bewust van het ‘trilemma’: ener-
gievoorziening moet goedkoop zijn, 
zeker èn klimaatsparend. We gaan 
ervan uit dat we diverse paden naast 
elkaar zullen moeten bewandelen.”  

(N.X.B.) “Misschien kan een beetje 
uitleg hier geen kwaad: onder het 
wereldwijde cap and trade systeem 
mogen bedrijven die teveel koolstof-
dioxide uitstoten, rechten op extra 
emissies inkopen bij bedrijven die 
hun uitstoot wél succesvol weten te 
reduceren. Het systeem is opgezet om 
de totale uitstoot terug te brengen, 
maar in praktijk is gebleken dat de 
huidige prijs - per ton ongeveer veer-
tien euro - onvoldoende prikkel biedt 

om technologische doorbraken te 
realiseren.”   
(T.G.) “De keuze is dan voor ofwel 
hogere prijzen voor emissies, óf aan-
vullende subsidies voor technolo-
gieën die nog een grote ontwikke-
lingsslag kunnen maken, zoals CCS.  
In de praktijk wordt voor een menge-
ling van beide strategieën gekozen.” 
(N.X.B.) “Wat we wel zien is dat deze 
gemengde aanpak tot extra onzeker-
heden en vertraging leidt. Beleidsma-
kers moeten nu snel meters maken 
in het vastleggen van het financiële 
kader, zodat industrie en kennisinsti-
tuten de klimaattechnologieën van de 
toekomst uit kunnen rollen.”

(T.G.) “Nicolás en ik zijn het er over 
eens dat het enthousiasme op korte 
termijn erg groot is en de lat erg hoog 
ligt. Toch, met de puzzelstukken die 
we met CATO-2 leggen, kun je hopen 
dat zo ook op wereldschaal, en met 
keihard werken, resultaten tot stand 
gaan komen.” 
(N.X.B.) “We mogen niet vergeten: er 
ís in de jaren zeventig en tachtig met 
de aanpak van zure regen al een grote 
klus geklaard. Het moet mogelijk zijn 
het kunststukje op grote schaal te 
herhalen. Volgens Nicholas Stern, de 
voormalige hoofdeconoom van de 
Wereldbank, is er nog tijd iets te doen 
aan de ergste gevolgen van klimaat-
verandering, als we maar nú en inter-
nationaal handelen. Hij berekende dat 
bij tijdig ingrijpen de kosten relatief 
beperkt blijven: één procent van het 
BNP. Zo niet, dan lopen die kosten op 
termijn gemakkelijk op van 5 tot zelfs 
20 procent van het BNP, afhankelijk 
van hoe erg de gevolgen van de kli-
maatverandering daadwerkelijk zul-
len uitpakken. Technologie is niet het 
belangrijkste dat we moeten berei-
ken, maar dat alle landen op één lijn 
komen. Een CO2-neutrale aanpak is 
dan mogelijk.” 





at hebben bier, candy 
bars, luiers, fotopapier en 
ethyleenoxide met elkaar 

gemeen? Dat het allemaal ergens in 
Noord-Brabant wordt gemaakt en 
dat de producenten (Bavaria, Mars, 
Georgia Pacific, Fuji en Shell) tot de 
veertien deelnemers horen aan een 
proefproject waarbij de provincie 
bedrijven de verantwoordelijkheid 
geeft om zelf de milieuvergunning na 
te leven. 
“Toezicht werd nogal eens gedaan 
vanuit de stelregel ‘Vertrouwen is 
goed maar controleren is beter’. Mis-
schien was dat ook wel een tijd zo, 
maar er is een groeiende groep onder-
nemers waarvoor dat niet meer geldt 
omdat ze hun zaken goed op orde 
hebben, en die het toezicht daarom 
als telkens lastiger en ook wel als 
bevoogdend gingen ervaren.” Zo 
formuleert Rob Wolfs het, beleids-
medewerker Handhaving op het 
provinciehuis in Den Bosch en plaats-
vervangend projectleider ‘Handha-
ven met vertrouwen’. Zijn collega en 
projectleider Paul Meerman: “Grote, 
goed bestuurde bedrijven hebben 
hiervoor specialisten of soms afdelin-
gen in dienst en ze werken met gecer-
tificeerde risicomanagementsyste-
men. Met hen zijn afspraken te maken 
over zelfcontrole. Wij hoeven dan 
minder ter plaatse te controleren op 
output, waardoor meer tijd beschik-
baar komt voor de achterblijvers in 
naleefgedrag.”
Wolfs: “Een controle bij een onder-

nemer die goed blijkt na te leven is 
in feite verloren tijd die effectiever 
besteed had kunnen worden.” 
Zo ontstaat een klassieke win-win 
situatie; goed georganiseerde bedrij-
ven ervaren minder regeldruk, en 
de gemiddelde milieukwaliteit (en 
externe veiligheid) gaat omhoog 
omdat meer aandacht kan worden 
gegeven aan de staart van het peloton.

De stimulerende kracht achter het 
nieuwe beleid van Noord-Brabant 
is gedeputeerde Cora van Nieuwen-
huizen die naast mobiliteit en infra-
structuur handhaving in haar por-
tefeuille heeft. Eind 2007 stemde 
Gedeputeerde Staten in met het Hand-
havingsplan 2008-2011. Onderdeel 
hiervan is het project ‘Handhaven 
met vertrouwen’. Na vaststelling kon 
de selectie beginnen van de deelne-
mers aan de daaronder vallende pilot 
systeemtoezicht.
Systeemtoezicht betekent vooral 
administratieve controle of bedrijven 
goede beheersystemen operationeel 
hebben die borgen dat de milieuwet- 
en regelgeving wordt nageleefd.  
In totaal vallen in Noord-Brabant 
880 ‘inrichtingen’ onder het toe-
zicht van de Eenheid Handhaving. Al 
deze bedrijven werken met een door 
de provincie, het ‘wettelijk bevoegd 
gezag’, verstrekte milieuvergunning. 
De 880 hebben als overeenkomst dat 
hun invloed op het milieu, bijvoor-
beeld met emissies of risico’s, ‘boven-

lokaal’ is. Bij slechts een lokaal effect 
is de gemeente de vergunningverle-
ner plus toezichthouder.  

Bij de provincie Noord-Brabant wer-
ken honderd mensen bij handhaving, 
waarvan er zo’n zestig worden geteld 
bij de vier Milieudiensten waaron-
der het provinciegebied is verdeeld. 
Milieudiensten voeren het toezicht 
uit, de Eenheid Handhaving verzorgt 
het repressieve traject, het juridische 
traject, maakt het beleid en heeft de 
coördinatie. 
Naast de provincie kunnen nog 
andere bevoegd gezagen een con-
trole uitvoeren, zoals bijvoorbeeld de 
gemeente, het waterschap, de brand-
weer, Rijkswaterstaat, AID (Algemene 
Inspectiedienst van het Ministerie van 
LNV), NEa (Nederlandse Emissieauto-
riteit van het Ministerie van VROM) 
en de Arbeidsinspectie. 
Los van de controlebezoeken moe-
ten bedrijven ook tal van balansen 
(energie, emissies, afval, grondstoffen 
etc.) opsturen naar de verschillende 
instanties. 
Bij Shell Chemie op Moerdijk, een 
van de deelnemers aan de Brabantse 
pilot systeemtoezicht, functioneert 
daarvoor een algemene milieu-afde-
ling van vijf voltijdkrachten. Hoofd 
daarvan is Rienk Koopmans. “Maar 
per milieucompartiment, bij ons is 
dat lucht, water en bodem, hebben 
we ook nog een voltijd medewerker, 
vooral voor het verzamelen van data, 

voor intern en extern gebruik”, ver-
telt hij. En: “Je ziet overal de datahon-
ger groeien, steeds meer wordt vast-
gelegd en gerapporteerd. Gelijktijdig 
vraag je je af wat er met al die data 
gebeurt.”
Een flink deel van het werk van 
al deze mensen richt zich in elk 
geval op het voorbereiden en 
opvolgen van de diverse externe 
handhavingsbezoeken. 

Laten we proberen om het verschil 
tussen toezicht-oude stijl en toezicht-
nieuwe stijl duidelijk te maken met 
een simpel voorbeeld. Een bedrijf 
moet bij bepaalde productie- of 
opslagprocessen vloeistofdichte vloe-
ren hebben. Zo kan lekkage naar de 
bodem worden voorkomen bij een 
lekkage of ander incident. 
Bij ‘oude stijl’ gaat de handhavingsin-
specteur de vloeren langs om te con-
troleren of ze geen scheuren bevat-
ten en hij bekijkt of de certificering 
van de vloeren nog geldig is. Zijn er 
afwijkingen van de regels dan stapt 
hij naar de bedrijfsleiding om een 
afspraak te maken over wanneer de 
fouten zijn hersteld. Later volgt dan 
een nacontrole of het werk is gedaan 
en volgt zonodig een bestuursrechte-
lijk optreden.
Bij ‘nieuwe stijl’ houdt het aan 
systeemtoezicht deelnemende bedrijf 
zelf de staat bij van de vloeren. De 
toezichthouder stelt vast of deze zelf-
controle geregeld (geborgd) is bin-



nen het bedrijf. Daarmee vindt er een 
verschuiving plaats van outputgericht 
toezicht naar systeem toezicht, het-
geen uiteindelijk administratieve las-
ten scheelt. Onveranderd blijft voor 
alle bedrijven de zogeheten ‘meldings-
plicht voor ongewone voorvallen’ gel-
den, dat zijn alle incidenten die buiten 
de regels van de milieuvergunning 
vallen én die schade aan de omgeving 
hebben toegebracht of hadden kun-
nen toebrengen. Het nalaten van deze 
melding is direct een bestuursrech-
telijke (provincie) en een strafrechte-
lijke (justitie) overtreding die wordt 
vervolgd. 

Na de invoering van het nieuwe hand-
havingsbeleid moest Noord-Brabant 
nog wel enige moeite doen om vol-
doende bedrijven te interesseren om 
mee te doen aan de pilot systeemtoe-
zicht. Inmiddels is een start gemaakt 
met veertien bedrijven. Volgens Meer-
man en Wolfs hebben van de 880 
bedrijven die werken met een pro-
vinciale milieuvergunning er onge-
veer 125 een managementsysteem 
dat de basis vormt voor mogelijk 
systeemtoezicht. 
De eerste groep van veertien is inmid-
dels via een ‘Quick Scan’ ingedeeld 
in de vier handhavings- en toezichtni-
veaus (Zie kader ‘Handhaven op vier 

niveaus’) die de provincie heeft vast-
gesteld. Meerman: “Allemaal kwamen 
ze op Niveau 2 uit, heel dicht bij het 
startpunt van Niveau 3 dat ze met rela-
tief eenvoudige aanpassingen moeten 
kunnen halen. Drie jaar ‘goed gedrag’ 
op Niveau 3 brengt een bedrijf in 
Niveau 4, en daarbij past een maxi-
male verschuiving naar systeemtoe-
zicht. Nog maar een vijfde van het 
provinciaal toezicht vindt dan - steek-
proefsgewijs - ouputgericht plaats op 
het bedrijf. De overige controle gaat 
over de kwaliteit van de operationele 
risicomanagementsystemen en vindt 
plaats door middel van audits. 
Rienk Koopmans, team leader 
environment bij Shell Chemie op 
Moerdijk: “Wij staan zeer positief 
tegenover het principe van systeem-
toezicht. Alle daarvoor noodzake-
lijke managementconcepten zijn al 
aanwezig, dus voor ons is het nu een 
kwestie van ‘just do it’. Als het ook 
daadwerkelijk leidt tot minder hand-
havingsbezoeken vinden we dat een 
enorm positief punt, maar anderzijds 
ook een belangrijke randvoorwaarde 
voor het slagen van de pilot. Alleen 
daardoor kunnen wij veel meer 
gepland werken en hoeft minder tijd 
besteed te worden aan het afhande-
len van vaak kleine maar wel heel 
arbeidsintensieve administratieve 
procedures.” 



Hoeveel aardgas heeft Nederland nog? Volgens de officiële statis-
tieken is er nog zo’n 1.345 mld m3 te winnen. Maar dat volume ver-
bleekt als verder wordt gekeken dan alleen naar conventioneel 
aardgas. Want er is ondiep gas, tight gas [‘beklemd gas’, dat min 
of meer gevangen zit in zeer moeilijk doorlaatbaar reservoirge-
steente], coal bed methane [aardgas dat vastgekleefd zit aan steen-
koollagen], schaliegas [aanwezig in vooral het kerogeen, ofwel de 
organische materie waaruit zich olie en gas vormen, het zogehe-
ten moedergesteente] alsmede basin centered gas [gas dat door 
het gesteente onderweg is van het kerogeen naar conventionele 
reservoirs]. De totaalsom van al dat onconventioneel gas zou op 
kunnen lopen tot 200.000 miljard m3, of meer. Althans, als even 
voorbij wordt gegaan aan technische en economische beperkin-
gen, want TNO, dat in opdracht van EBN (staatsbedrijf Energie-
beheer Nederland) het rapport ‘Inventory non-conventional gas’
schreef, keek alleen naar de theoretisch aanwezige winbare hoe-
veelheden. Maar ‘theoretisch gas’ brandt nu eenmaal niet.   
In het algemeen geldt dat de moeilijkst winbare gasvoorraden het 
grootst zijn, en dan gaat het met name om schaliegas. In de 
Verenigde Staten is schaliegas momenteel de snelstgroeiende gas-
activiteit met als bekendste naam Barnett shale in het Fort Worth 
Bekken in Texas. Schalie is zeer hard gesteente; om het gas eruit te 
laten stromen zijn veel (horizontale) putten nodig plus fracturing,
dat is het openbreken van de wand in het gashoudende gesteente.
Onder bijna heel Nederland (op land en offshore) komen schalie-
formaties voor en volgens EBN zouden de winbare voorraden 
daarin (nog los van techniek, economie en maatschappelijke 
acceptatie) tussen de 48.000 (‘lage raming’), de 110.000 (‘beste 
raming’) en 230.000 (‘hoge raming’) miljard m3 kunnen liggen. 
Veel dichterbij is de winning van ondiep onconventioneel gas; 
dit wordt namelijk al gedaan (door Chevron) in het noordelijkste 
deel van het Nederlandse Continentaal Plat. EBN schat het 
winbaar volume ondiep gas (op zo’n 1.000 meter diepte tegen 
ruim drie kilometer voor het conventionele Groningen-gasveld) 
op 35 tot 82 mld m3 in een ‘optimistisch’ scenario en 23 tot 55 mld 
m3 in een ‘conservatief’ scenario. In een toelichting op het rapport 
zei EBN dat naar hun idee 195 tot 335 mld m3 aan onconventioneel 
aardgas relatief goed en op afzienbare termijn (een jaar of twintig) 
te produceren valt. 
Het complete rapport: http://www.ebn.nl/files/EBNreport-
final090909.pdf

Qatar Airways had de reizigers vooraf inge-
licht, en wie wilde mocht omboeken van 
vlucht QR076, maar niemand deed dat, en 
zo werden 380 passagiers in een Airbus 340 
tussen Londen Gatwick en Doha afgelo-
pen oktober de eersten die vlogen met een 
toestel op aardgas. Nou ja, het aardgas was 
eerst omgezet in GTL, gas to liquids.  
De luchtvaartsector zoekt al enige tijd naar 
alternatieve brandstoffen die of de lucht-
kwaliteit op en rond vliegvelden verbete-
ren, of die een bijdrage kunnen leveren aan 
lagere CO2-emissies. In de laatste groep val-
len bijvoorbeeld proeven met toevoeging 
van uit algen of kokosnootolie gemaakte 
biocomponenten. Een lokaal schonere lucht 
ontstaat als GTL Jet Fuel wordt gebruikt, 
een uit aardgas gemaakte zwavelloze kero-
sine die bij verbranding geen roet en stof 
afgeeft. In de A340 van Qatar Airways 

was een door Shell geleverd 50/50 meng-
sel gebruikt van GTL en standaard kerosine 
(Jet A1). Een aantrekkelijk element van 
GTL-mengsels is dat de vliegtuigmotoren 
het kunnen gebruiken zonder aanpassing. 

Dat de eerste commerciële vlucht ‘op aard-
gas’ werd gedaan door de Qatarse lucht-
vaartmaatschappij vindt zijn oorzaak in het 
Pearl project dat Shell momenteel bouwt 
in Qatar. Pearl wordt op afstand ’s werelds 
grootste GTL-fabriek met een capaciteit 
van 140.000 vaten GTL per dag. Momenteel 
werken zo’n 48.000 mensen op de bouw-
plaats bij de industriehaven Ras Laffan en 
de eerste fabriekseenheden worden inmid-
dels beproefd. De constructie zal eind 2010 
gereed zijn waarna nog ongeveer een jaar 
volgt om het complex op te starten. 



et is het verhaal van alfa 
en omega: alles heeft 
een begin en een einde, 

maar de aandacht gaat inderdaad 
voornamelijk uit naar het begin, 
zelden naar het eind.” De observatie is 
van Jules Schoenmakers die zich van-
uit het kantoor van de NAM in Assen 
echter juist bezig houdt met dat eind, 
in dit geval het permanent (“echt voor 
de eeuwigheid”) afdichten (abandon-
neren) van leeggeproduceerde olie- 
en gasvelden door het opvullen van 
boorgaten met cementproppen. 
Klinkt simpel, maar zoals zo vaak is 
het verre van eenvoudig, en zeker ook 
is het een kostbare zaak. Schoenma-
kers, Principal Technical Expert Well 
Abandonments voor de hele Shell 
Groep, rekent voor dat Shell over de 
hele wereld als operator zo’n 15.000 
putten bestiert en een belang heeft in 
operaties met een nog groter aantal 
productie- en injectieputten en dat al 
die doorboringen van de cap rock, de 
afsluitende gesteentelaag boven een 
reservoir, op een dag gedicht moeten 
worden. 
Schoenmakers is ook voorzitter van 
de putverlatingswerkgroep van de 

Britse industrieorganisatie Oil & Gas 
UK en vertelt dat een onafhanke-
lijke expert-analyse recentelijk tot 
een schatting kwam van 5 tot 15 mil-
jard pond (ongeveer 6 tot 18 miljard 
euro) voor het abandonneren van alle 
huidige putten op alleen al het Britse 
Continentale Plat. 
Een nogal groot verschil. Volgens 
Schoenmakers zijn die 15 miljard 
pond de kosten bij de huidige stand 
van de techniek, 5 miljard pond zou 
haalbaar zijn als technologische door-
braken worden gerealiseerd. Het sti-
muleren van die innovatie, liefst in 
industrieverband, is een van Schoen-
makers’ aandachtsgebieden, maar 
daarover verder in dit verhaal meer. 

Waarom is het dempen van boorput-
ten zo’n zorgvuldig, en dus kostbaar 
werk? “Omdat we geen enkel risico 
willen lopen dat afgesloten putten op 
termijn gaan lekken, dus dat gas of 
olie aan de oppervlakte komen”, ver-
telt Schoenmakers die bij Shell zijn 
hele loopbaan vanaf 1984 werkzaam 
was met boorputten. “Het herstel van 
zo’n eventuele latere lekkage zou zeer 

kostbaar zijn, zeker offshore, en het 
zou bovendien een grote reputatie-
schade opleveren voor het bedrijf.” 
Het abandonneren begint daarom ook 
met het bijeen zoeken van de com-
plete historie van een put. Elk stuk 
informatie uit de tijd van het boren, 
maar ook uit de tientallen jaren 
gebruiksgeschiedenis van de put, 
wordt verzameld om een totale ana-
lyse te maken van de integriteit van 
het vaak ruim drie kilometer diepe 
gat. Niet zelden stuiten Schoenma-
kers en zijn teamleden daarbij op ont-
brekende of conflicterende informa-
tie. Intern praat men dan ook over 
‘Sherlock Holmes Investigations’. 
“Er is geen enkele put gelijk”, vertelt 
Schoenmakers ook. “Het is in feite 
een individu, net als een mens, met 
sterke en zwakke punten. Die moet 
je allemaal zien te vinden.” Een kwes-
tie van Holmes-achtige ‘deduction’
derhalve, want de informatie is soms 
tegenstrijdig en fouten bij boringen of 
latere aanpassingen en gebruik van de 
put zijn niet altijd even plichtmatig en 
in correct detail vastgelegd. 
Ook worden in de loop der tijden 
vaak zijtakken [side tracks] geboord 

vanuit de primaire put om zo het 
reservoir beter open te kunnen leg-
gen voor productie. Het oude, pri-
maire deel van de put wordt daarna 
niet langer gemonitord, maar de actu-
ele situatie van de oerput is wel van 
betekenis bij een abondonnering.  

Zoals gezegd, het verlaten van een 
put, dit is de officiële, in de Neder-
landse Mijnbouwregeling gebruikte 
benaming voor abandonnering, komt 
neer op het vloeistof- en gasdicht 
afsluiten van de cap rock boven het 
reservoir. 
Een put (voor het produceren van 
olie en/of gas, of het injecteren van 
water of gas als extra stimulans voor 
de oliestroom) bestaat uit een stalen 
verbuizing (casing) die moet verhin-
deren dat doorboorde gesteentela-
gen in het gat vallen of dat er onder-
grondse vloeistofstroming optreedt. 
Elke put heeft meerdere casings. De 
maat wordt kleiner als de put dieper 
gaat. Een boorgat is in feite het omge-
keerde geologisch equivalent van een 
uitschuifbare verrekijker, geliefd attri-
buut bij oude veldheren, kapiteins en 



kapers. De kleinste diameter bevindt 
zich niet bij het oog maar zit in het 
reservoir. Binnen in de kleinste casing 
bevindt zich tenslotte een tubing, dat 
is de feitelijke buis waardoor de vloei-
stoffen of gassen stromen. 
De kern van abandonnering is om het 
boorgat in de cap rock, dus vlak voor-
dat het gat in het olie- of gasreservoir 
dringt, te vullen met een of meerdere 
lange cementproppen. En ‘lang’ bete-
kent bij Shell veelal zo’n 100 meter 
pure portlandcement, gemengd met 
wat toevoegingen voor een betere 
verpompbaarheid. De prop rust op 
een afdichter die wordt aangebracht 
boven het reservoir. 

De Sherlock Holmes-achtige speur-
tocht naar de kwaliteit van de boor-
put gaat vooral om vooraf nauwkeurig 
te kunnen bepalen of een enkelvou-
dige cementprop inderdaad een eeu-
wige garantie op lekdichtheid geeft. 
Jules Schoenmakers: “De twee belang-
rijkste vragen daarbij zijn of er geen 
lekpaden kunnen ontstaan tussen 
de wand van de geboorde put en de 
casing [in het vakjargon heet deze 
ruimte de annulus] en op plaatsen 
waar het boorgat dunne gaslagen pas-
seert die echter nooit in productie 
zijn genomen.”
In elk geval wordt het annulusdeel in 
de cap rock voor het dichtcemente-
ren schoongemaakt met zeepoplossin-
gen, maar als er ook maar enigszins 
wordt getwijfeld aan de staat van de 
annulus wordt het staal van de casing 
vanuit de put weggefreesd zodat het 

cement zich direct kan hechten aan 
de gesteentelaag. In vaktaal wordt 
dan een pannenkoekplug geplaatst. 
Anders dan de naam doet vermoeden 
is deze niet dun en zeker niet eetbaar.
De tubing, dus de productiebuis, laat 
men bij abandonnering graag in het 
boorgat achter, ingebed in cement, 
omdat het staal in de loop der tijd 
licht radio-actief vervuild is geraakt 
door de zware metalen die van nature 
in gesteentelagen voorkomen en zich 
op het staal afzetten. Bovengronds 
zou dit staal gelden als radio-actief 
afval, met een moeilijke verwerkings-
procedure als consequentie. 
De casings blijven achter omdat het 
fysiek onmogelijk is om deze nog uit 
het kilometers diepe boorgat te trek-
ken. Ook deze worden voorzien van 
cementproppen. Alleen de bovenste 
vijf of zes meter aan casing wordt bij 
abandonnering afgesneden en uit het 
gat getrokken, waarna een offshore-
put zich langzaam vult met sediment 
tot de bovenkant van de cementplug. 
Bij onshore putten worden deze laat-
ste meters tot het maaiveld gevuld 
met zand. De boorlocatie wordt 
daarna hersteld in de  oorspronke-
lijke staat. 

Het permanent buiten gebruik stellen 
van een put is vooral op zee een kost-
bare zaak, met name als een boorto-
ren nodig is om in het boorgat werk-
zaamheden te verrichten zoals het 
wegfrezen van stukken van de sta-
len putwand. Dan moet een boorto-
ren boven de put worden geplaatst. 



Soms is deze toren nog aanwezig op 
bestaande grote productieplatforms, 
maar niet altijd is de constructie dan 
nog gecertificeerd. Bij onbemande 
kleinere platforms en productie-instal-
laties die op de zeebodem zijn aan-
gebracht [sub sea installaties], is de 
komst van een mobiel hefeiland met 
boortoren vaak noodzakelijk. 
Momenteel geldt als vuistregel dat 
het abandonneren van een landput 
gemiddeld een miljoen euro kost en 
het tweevoudige voor een offshore-
put waarbij vanaf een groter produc-
tieplatform gewerkt kan worden. Put-
ten in sub sea constructies, waarbij 
altijd een drijvende boortoren nodig 
is, kosten per stuk echter zo’n 10 mil-
joen euro om permanent te dichten. 
“Dit moet goedkoper kunnen”, is het 
devies van Jules Schoenmakers, en 
ook van zijn vakgenoten bij de ove-
rige oliemaatschappijen. Bijvoorbeeld 
door het gebruik van andere afdich-
tingsmaterialen dan cement, betere 
methoden om de bestaande status van 
een put in kaart te brengen, en door 
technieken waarbij voor sub sea put-
ten gewerkt kan worden vanaf aange-
paste bevoorradingsschepen inplaats 
van drijvende boortorens of mobiele 
hefeilanden. De industrie heeft nog 
een relatief beperkt aantal jaren om 
die kostenbesparende innovaties tot 
stand te brengen. De grote investe-
ringen op de Noordzee gingen rond 
1970 van start, en nu wordt verwacht 
dat er over vijf tot tien jaar een grote 
boeggolf van abandonneringen aan-
komt. De verwachting is dat over 

zo’n twintig jaar het merendeel van 
de offshore-activiteiten op het Britse, 
Deense en Nederlandse deel van de 
Noordzee zal zijn opgeruimd. 

Zoals eerder verteld in dit verhaal 
wil de olie-industrie via het delen 
van kennis de kosten van abandonne-
ringen verminderen. Schoenmakers 
werkt eraan als voorzitter van een 
speciale werkgroep van Oil & Gas UK 
en eerder al was hij initiatiefnemer 
voor het opzetten van de Rushmore 
Reviews, een wereldwijde databank 
waarin inmiddels technische infor-
matie zit over meer dan 30.000 borin-
gen. Deze data stellen bedrijven in 
staat om via bench marking hun rela-
tieve prestaties ten opzichte van de 
concurrentie te bepalen en zich zo te 
verbeteren. Sinds begin 2009 wordt 
ook praktijkinfo over het abandon-
neren van putten in de Rushmore 
Reviews ingebracht, de eerste vijf-
tig verlaten putten zitten inmiddels in 
het bestand. 
Jules Schoenmakers, die momenteel 
voor de Shell groep een ‘technical 
standard’ ontwikkelt voor minimum-
eisen bij het abandonneren, vindt het 
belangrijk dat de industrie de han-
den ineen slaat om nieuwe technolo-
gie te ontwikkelen. “Technologieont-
wikkeling en nieuwe standaards zijn 
nodig om een doorbraak in prestaties 
en kosten te krijgen. Dat betekent ook 
investeren in gespecialiseerde uitrus-
ting en vaartuigen. Een technologi-
sche koppositie in abandonneringen 
levert geen concurrentievoordeel op. 
Als we de kosten en de kennis hier-
van delen levert dat wel lagere kosten 
en een betere acceptatie bij publiek 
en bedrijven op. Deze samenwer-
king betekent dus geen marktversto-
ring.” 



De federale overheid van Canada en 
het provinciaal bestuur van Alberta 
hebben samen C$865 miljoen (525 
mln euro) toegezegd aan het CCS-pro-
ject (carbon capture and storage, de 
opvang en ondergrondse opslag van 
CO2) Shell Quest. Het gaat om een 
demonstratieproject waarbij uiteinde-
lijk per jaar ruim 1,1 miljoen ton CO2

uit de atmosfeer wordt gehouden. De 
CO2 is afkomstig van de veredelings-
raffinaderij Scotford in de buurt van 
Edmonton. In deze fabriek krijgt de 
ruwe olie uit oliezandenprojecten een 
zodanige bewerking dat hij geschikt 
wordt gemaakt voor verwerking in 
een conventionele olieraffinaderij. 
Shell (60 procent eigenaar en opera-
tor van Athabasca Oil Sands, inclusief 
de Scotford veredelingsfabriek) werkt 
momenteel het CCS-project technisch 

en administratief verder uit. De hui-
dige planning is dat Shell Quest in 
2015 operationeel wordt. 
Voor Canada is het creëren van CO2-
oplossingen van grote betekenis 
omdat het land sterk wil groeien in de 
oliezandensector. Op basis van een 
‘well to wheels’ benadering (winning, 
raffinage en verbranding) hebben 
oliezanden momenteel een CO2-emis-
sie die 5 tot 15 procent hoger ligt dan 
die van de gemiddeld in de Verenigde 
Staten (de belangrijkste markt voor 
Canada) gebruikte ruwe-oliesoorten. 

Een infographic over het functione-
ren van het oliezandensysteem van 
Shell in Canada is te vinden op 
de website www.energysquare.nl, 
onder ‘shell dossiers’.

Het Amerikaanse ministerie van bin-
nenlandse zaken heeft, via het agent-
schap Minerals Management Service 
(MMS), Shell het voorwaardelijk recht 
gegeven in de komende zomer twee 
exploratieboringen te doen in de Beau-
fort Zee noordelijk van Alaska. 
In 2005 besloot Shell terug te keren 
naar Alaska, een gebied waarin eerder 
wel enkele succesvolle exploratiebo-
ringen waren gedaan die echter nooit 
tot productie waren gebracht. Sinds-

dien besteedde het bedrijf zo’n $2,5 
miljard aan de aankoop van leases in 
de Beaufort Zee en Chukchi Zee en 
aan exploratie-onderzoek (zoals seis-
miek), maar het kwam door tal van 
rechtzaken en bezwaarprocedures 
niet tot boren. MMS heeft Shell nu het 
recht gegeven te boren in het offshore 
kustgebied noordelijk van Alaska in de 
buurt van de inuit-nederzettingen Kak-
tovik en Nuiqsut. Wel moet nog een 
aantal aanvullende (milieu)vergunnin-

gen worden binnengehaald.  
Volgens plan start het boorwerk zodra 
het ijs voldoende is gesmolten voor het 
speciaal aangepaste boorschip Frontier 
Discoverer (foto), naar verwachting in 
juli. Dan wordt geboord tot 25 augus-
tus, de dag waarop de lokale bewoners 
hun jaarlijkse jacht op de Groenlandse 
Walvis en enkele andere zeezoogdie-
ren beginnen. Na deze ‘levensonder-
houdsjacht’ kan het boren worden 
hervat in de rest van het ‘open-water 

seizoen’, vermoedelijk tot eind okto-
ber, afhankelijk van ijs en weer. De 
Frontier Discoverer wordt vergezeld 
door zes ondersteuningsvaartuigen. 
Vier schepen, waaronder een grote 
tanker, zijn in de buurt (binnen 24 
uur vaartijd) om eventueel assistentie 
te verlenen in geval van onverwachte 
gebeurtenissen. In een nieuwsbrief 
van Shell Alaska aan de inwoners van 
deze staat, wordt gezegd dat grote hoe-
veelheden olie en gas worden ver-
wacht in de diverse leases in de Beau-
fort Zee en Chukchi Zee. Dat maakt 
het, ondanks extreme logistieke en 
klimaatomstandigheden, de moeite 
waard om te gaan exploreren en pro-
duceren. Door de verwachte rijkdom 
aan reserves moet het mogelijk zijn 
om het enorme gebied open te leg-
gen met naar raming dertien produc-
tielocaties (platforms waar vanaf over 
grote afstanden schuin en horizontaal 
geboord kan worden) die kunnen wor-
den aangesloten op de huidige Trans-
Alaska pijpleiding naar de exportha-
ven Valdez aan de zuidkust. Door de 
gestage daling van de olieproductie 
vanuit Prudhoe Bay komt telkens meer 
transportcapaciteit beschikbaar in de 
Trans-Alaska pijpleiding.





ans Peter van Arkel (Voor-
burg, 1969) herinnert zich 
zijn entree bij Shell nog 

levendig: “Ik leverde mijn onderte-
kende aanstellingsbrief persoonlijk af 
bij het hoofdkantoor in Den Haag. In 
die tijd werden bij diverse instanties 
en bedrijven zogenaamde ‘poeder-
brieven’ bezorgd met miltvuurbacte-
riën - meestal meel - na daadwerke-
lijke miltvuurinfecties in 2001 in de 
Verenigde Staten. Het kwam geen 
moment bij me op dat mijn envelop in 
de categorie ‘mogelijke bedreigingen’ 
zou vallen!” 
Later, tijdens zijn eerste echte werk-
dag, bevalt de sfeer bij Shell Finance 
Services hem meteen: “De eerste 
indruk van mijn nieuwbakken col-
lega’s was: een goeie mix van erva-
ren oude rotten en jonge, ambitieuze 
young professionals. Het enthousi-
asme en de energie van deze pas afge-
studeerden en meer ervaren krachten 
zongen rond in de kantoren.” Als pro-
jectaccountant bij Shell Finance Servi-
ces raakt Van Arkel nauw betrokken 

bij het Metamorfoseproject: de reno-
vatie van het Shell Hoofdkantoor in 
Den Haag, die samenvalt met de over-
gang van ‘Koninklijke/Shell Groep’ 
naar ‘Royal  Dutch Shell plc’. “Reno-
vatie van drie complete kantoorge-
bouwen in het hart van Den Haag, en 
de bouw van twee nieuwe, plus par-
keergarage en hotel.” Hij geniet van 
de omvang van het project en de ver-
schillende visies en invalshoeken van 
de projectdeelnemers: “Bij een pro-
ject als Metamorfose kijkt een design-
team heel anders naar bepaalde zaken 
dan een aannemer. Als nieuwkomer 
leer je ook in korte tijd the forces 
within Shell kennen. 
Leerzaam - ook hoe je daar zelf op 
reageert - als iemand na veel reken-
werk en onderhandelingen vlak voor 
de einddatum opeens nog deuren of 
ingangen wil gaan verplaatsen.” 
In zijn tweede Shell-baan, in Amster-
dam bij het stormachtig groeiende 
Shell Global Solutions, voorziet hij zijn 
leidinggevenden van managementin-
formatie voor de marktsector Down-
stream Manufacturing. Daar verdiept 
zich zijn inzicht in hoe de fi nanciële 
processen bij Shell verlopen, en werkt 

hij aan de migratie van fi nanciële 
activiteiten. “Waar tot dan toe elk 
afzonderlijk Shell onderdeel of afde-
ling zijn eigen gespecialiseerde 
fi nanciële dienstverlening had, wer-
den deze nu geoutsourced naar 
zogenaamde ‘shared service cen-
tres’; in ons geval het Indiase Chen-
nai. Zulke complexe veranderingstra-
jecten vergen van leidinggevenden 
complexe managementvaardigheden 
en gevoel voor culturele diversiteit”, 
aldus Hans Peter, “natuurlijk op basis 
van solide fi nanciële know how.”

Die aanleg voor fi nanciën en onder-
nemingszin heeft hij niet van vreem-
den. In het familiebedrijf, dat 
grondstoffen, eindproducten en 
diensten aan de bouwwereld levert, 
leert hij van zijn opa hoe belangrijk 
het is om de boel bij elkaar te houden. 
“Het gaat om langetermijndenken 
en strategie. In die strategische 
oriëntatie - en de noodzaak om steeds 
een consistente boodschap uit te dra-

gen - ligt de overeenkomst met Shell.” 
Verschillen zijn er ook: “Onze Shell-
aandeelhouders zijn sterk geïnteres-
seerd in het hier en nu van de aan-
deelhouderswaarde; en we willen hen 
natuurlijk tevreden stellen.”
Overigens heeft Hans Peter na zijn 
studie bedrijfseconomie in Amster-
dam nog wel getwijfeld aan zijn toe-
komst binnen de accountancy. Na 
een ‘sabbaticaljaar’ met een reis naar 
Thailand, Australië en Californië start 
hij bij zijn eerste werkgever Ernst & 
Young, en schrijft hij zich in voor de 
postdocstudie Accountancy. Een leer-
zame tijd met verschillende klanten, 
waaronder ook in de gas- en olie-indu-
strie, vangt aan. Zijn universiteitsjaren 
sluit hij af met een thesis met de intri-
gerende titel De klant is koning, of 
de rechte rug van de accountant.

Hans Peters huidige, derde baan bin-
nen Shell is die van Governance, Risk 
& Assurance Manager bij Projects & 
Technology. “Risk Management gaat 
over risico-identifi catie en de invloed 
daarvan op de bedrijfsdoelstellingen; 
Assurance Management over de acti-

viteiten die de organisatie in control
houden. Bij Governance gaat het om 
overeenstemming met richtlijnen, 
ethisch-normatieve kwesties, en wie 
wát mag doen bij het aangaan van ver-
plichtingen met leveranciers, con-
tractonderhandelingen met klanten 
en investeringsvoorstellen.” 
In deze baan dient zich een uitdaging 
van formaat aan: het begeleiden van 
de grote structurele veranderingen als 
gevolg van Transitie 2009 en het zoe-
ken naar bevredigende oplossingen 
voor alle belanghebbenden ofwel 
stakeholders. “De huidige herstructu-
rering onder leiding van Peter Voser 
valt samen met de transformatie in 
Royal Dutch Shell plc én een econo-
mische crisis. De maatregelen liggen 
in het verlengde van Peter’s beleid als 
Chief Financial Offi cer destijds. Zijn 
verhaal was sterk: ‘Kijk eens hoeveel 
tijd je besteedt aan ‘intern’, en hoe-
veel aan ‘extern’ - onze stakeholders.’ 
Volgens Voser ligt scheefgroei hier op 
de loer, waarbij ‘de interne focus’ gro-
ter en groter wordt. Bijgevolg luidde 

de conclusie: we moeten het vet weg-
snijden waar dat kan.” 
In de toekomst zal Shell dan ook langs 
de lijnen van de ESSA-formule 
(‘Elimination, Standardization, 
Simplifi cation, Automation’)
kiezen voor een meer gestandaardi-
seerde aanpak, minder uitzonderin-
gen-op-de-regel, en inschakeling van 
shared service centres.
“Als je driehonderdvijftig rapporten 
tot zeg zestig kunt reduceren, is dat 
winst. Shell is groot, vol mogelijkhe-
den, processen verlopen vaak heel 
gestructureerd - maar uit de Shell 
People Surveys [de jaarlijkse interne 
‘barometer’ van de mening van werk-
nemers over hun bedrijf] van de afge-
lopen jaren komt ook steeds naar 
voren dat wij binnen Shell trage 
beslissers zijn. Je ziet een ontwikke-
ling in het verder delegeren naar een 
lager niveau van ‘accountability’. [aan-
sprakelijkheid of verantwoordelijk-
heid] We moeten weer meer zèlf de 
verantwoordelijkheid durven nemen.”
Hoewel “niet in het bezit van een kris-
tallen bol”, durft Hans Peter zich toch 
aan een voorspelling te wagen: “Over 
twee jaar zullen we denk ik conclude-

ren dat we de juiste beslissing namen, 
toen we midden in een recessie met 
‘Transitie 2009’ het bedrijf geheel op 
zijn kop zetten. Uiteindelijk zal na de 
herstructurering blijken dat we de 
beoogde productiegroei bereikt heb-
ben, en dat de koers van ons aan-
deel tot rond de dertig euro zal zijn 
gestegen - en dat niet ten gevolge van 
alléén hogere olieprijzen.”

“Mijn verwachtingen zijn zeker uitge-
komen”, concludeert Van Arkel: “Shell 
is groots en indrukwekkend in al haar 
omvang en complexiteit. Je werkt 
met ambitieuze mensen, de sfeer, 
de onderwerpen die aan de orde 
komen.” Zijn eigen ontwikkeling defi -
nieert hij al even vlot: “De constant 
van vorm veranderende Shell business 
begrijpen, standaard fi nanciële pro-
cessen verbeteren, mijn competen-
ties op het vlak van project- en people 
management verhogen.” 
Ging het in zijn vorige functie om ‘de 
klant als koning’; in de huidige is ‘de 

rechte rug van de accountant’ belang-
rijker. “Hoe hoger in de organisa-
tie, hoe minder fi nance, en hoe meer 
argumentatie, communicatie en lei-
derschap van belang worden.” Tijdens 
een van de Shell-leiderschapstrainin-
gen bleek een docent ‘binnen ander-
halve minuut’ in staat de vinger op de 
wonde te leggen. 
“Tijdens de Transitie worden veel 
beoordelingsgesprekken gevoerd, ook 
met mensen met jobs at risk. Uitein-
delijk zit iedereen in een stramien, 
een harnas van eigen beeldvorming 
over zaken als werkervaring, ambities 
en recht op promotie. Ik loop rond, 
communiceer; maar de kwestie was: 
‘Durf je inzicht te geven in je eigen 
intrinsieke motivatie, kun je je ook 
écht verdiepen in wat er in de ander 
leeft?’” 
Moest hij dus een slotwoord spreken, 
dan zó: “Werk hard, maar zorg ook 
voor ontspanning. Door inzicht te 
krijgen in de motivatie van de ander 
zul je je doelstellingen eerder 
verwezenlijken. Communiceer 
tijdig; en geniet van je werk bij Shell, 
dan raak je vanzelf ‘roodgeel door-
bloed’.” 



veral ter wereld 
wordt gezocht 
naar een duur-
zaam energie-

systeem. Het verbaast me dat Shell 
in deze zoektocht geen actievere rol 
speelt. Het bedrijf heeft er immers 
belang bij om een constructieve en 
actieve houding aan te nemen en dui-
delijk te maken wat de intenties zijn 
voor de toekomst.
Het is een bekend verschijnsel: een 
ingrijpende technologische innova-
tie zet alle verhoudingen op zijn kop, 
de heersende marktpartijen onder-
schatten de gevolgen van de techno-
logische verschuiving, ze missen de 
aansluiting met de nieuwe werkelijk-
heid en gaan roemloos ten onder. In 
het boek Mastering the dynamics of 
innovation presenteert MIT-professor 
James Utterback een reeks sprekende 
voorbeelden uit de technologische 
geschiedenis, van typemachineprodu-
centen tot gaslampmagnaten.”
Harro van Lente, hoofddocent inno-
vatieonderzoek aan de Universiteit 
Utrecht, haalt enkele voorbeelden aan 
om te laten zien waar een al te zelf-
genoegzame opstelling toe kan lei-
den: “Onderschat nooit de kracht van 
innovatie”, waarschuwt hij. “Wie de 
blik stijf op de heersende markten en 
concurrenten gericht houdt, terwijl 
de echte veranderingen daarbuiten 
plaatsvinden, loopt gevaar om door de 
ontwikkelingen te worden ingehaald. 
Het overkwam de grote leveranciers 
van natuurijs halverwege de 19e eeuw 
toen het eerste kunstmatig gefabri-
ceerde ijs op de markt verscheen en 
tevens de technologische basis werd 
gelegd voor de fabricage van elektri-

sche koelkasten. De traditionele ijs-
industrie bleef grote ijsblokken uit 
bevroren meren zagen, want de vraag 
naar traditioneel koelijs bleef, nog 
even, stijgen voordat deze volledig 
ineenzakte. Inplaats van aansluiting 
te zoeken met de nieuwe technologi-
sche ontwikkelingen investeerden ijs-
leveranciers in effi ciëntere opslag- en 
transportmethoden van een overbo-
dig product. De Tudor Ice Company 
plaatste zelfs advertenties waarin 
werd gewezen op de superieure kwa-

liteit van natuurijs. (‘Ons ijs is zo hel-
der, wanneer u een van onze ijsblok-
ken op uw krant legt blijft elke letter 
leesbaar’). De voornaamste fout van 
Frederic Tudor, de Ice King of Boston,
was dat hij zijn bedrijf bleef beschou-
wen als leverancier van ijsblokken 
inplaats van als organisatie die het 
koelen van voedsel mogelijk maakte. 
Daardoor sneed hij zijn bedrijf af van 
de actuele ontwikkelingen.”

“Diezelfde beperkte kijk op tech-
nologische veranderingen lag ten 
grondslag aan de neergang van het 
bedrijf Kodak, ooit de grootste pro-
ducent van fi lmrolletjes ter wereld, 
dat veel te laat inspeelde op de digi-
tale omwentelingen. Daardoor kon 
het technologiebedrijf Sony, dat geen 
enkele ervaring had in de fotografi e-
markt, in korte tijd uitgroeien tot een 
van de belangrijkste spelers op de 
nieuwe wereldmarkt van de digitale 
fotografi e.” 
“Ook de transitie naar een duurzaam 
energiesysteem kan sneller verlopen 
dan menigeen wellicht denkt”, aldus 
Van Lente. “Alleen door zelf actief 
deel te nemen aan de transitie naar 
een duurzaam energiesysteem kan 
een grote organisatie als Shell zichzelf 
tijdig voorbereiden op ingrijpende 
technologische veranderingen. Het is 
een kenmerkend aspect van technolo-
gische veranderingsprocessen: je ziet 
ze nauwelijks aankomen en opeens zit 
je midden in een nieuw spel waarin 
alle kaarten opnieuw zijn geschud en 
de oude spelregels niet meer gelden. 
De technologische ontwikkelingspro-
cessen die tot een dergelijke omwen-

teling leiden vertonen vaak een gril-
lig verloop en spelen zich grotendeels 
onder de oppervlakte af. De digi-
tale revolutie voltrok zich zelfs zon-
der enige vorm van regie en centrale 
sturing. Ook bij de transitie naar een 
duurzaam energiesysteem kunnen 
onverwachte ontwikkelingsprocessen 
een rol spelen, maar dan moeten wel 
genoeg middelen worden vrijgemaakt 
en de juiste omstandigheden wor-
den gecreëerd voor een vruchtbaar 
innovatieklimaat.”

De verzwakte wereldeconomie heeft 
haar sporen nagelaten op de fi nanci-
ele uitkomsten van Royal Dutch Shell 
plc in het derde kwartaal. De aan aan-
deelhouders toerekenbare winst liep 
terug met 62%. 
De verkoopvolumes van olieproduc-
ten lagen 4% beneden het niveau 
in QIII in 2008 (vooral door lagere 
omzetten in de zakelijke markt) en die 
van chemische producten 5%. Raffi na-
gemarges verslechterden aanzienlijk. 

De olie- en gasproductie in het derde 
kwartaal lag op gemiddeld 3 miljoen 
vaten, ongeveer hetzelfde niveau als 
een jaar eerder. Maar de gemiddelde 
verkoopwaarde van de ruwe olie lag 
43% lager dan in de vergelijkbare peri-
ode in 2008 en bij gas 42% lager. De 
verkoop van LNG, vloeibaar aardgas, 
lag in QIII 2009 13% boven het niveau 
van 2008 vooral door de start van 
nieuwe LNG-treinen bij Sakhalin en 
West-Australië.

De kasstroom uit bedrijfsactivitei-
ten kwam in het jongste derde kwar-
taal uit op $7,3 miljard. De investerin-
gen en exploratiekosten beliepen $7,8 
miljard. De gearing (de lange-termijn 
schuld van een bedrijf als deel van de 
activa) beliep eind september 2009 
13,7% tegen 6% een jaar eerder. 

In een toelichting zei CEO Peter Voser 
dat Shell goede operationele pres-
taties heeft laten zien in het derde 
kwartaal en dat het bedrijf voortgaat 
met een ambitieus programma van 
ingrijpende maatregelen om de pres-
taties verder te verbeteren.
Voser: “We blijven erop gericht om 
onze kostenpositie ten opzichte van 
de concurrentie te verbeteren, Shell
simpeler te maken en persoonlijke ver-
antwoordelijkheden te vergroten. Het 
Transition 2009 progamma vordert 
goed en zal voor eind 2009 zijn afge-
rond. Door deze veranderingen zullen 
ongeveer 5.000 medewerkers Shell 
verlaten. Dit vertegenwoordigt onge-
veer 10% van het aantal werknemers 
in de vernieuwde divisies en corpo-
rate-functies.” [Eind 2008 telde Shell 
in totaliteit 102.000 werknemers.] 
Volgens Voser blijven de korte-termijn 
marktvooruitzichten voor het bedrijf 
vooralsnog moeilijk.



“Vaak bestaan waardevolle innova-
ties uit combinaties van bestaande 
elementen, zoals de vacuüm getrok-
ken glazen bol en de gloeidraad van 
Thomas Edison”, redeneert Van Lente. 
“Dat zou ook wel eens kunnen gel-
den voor een duurzaam energiesys-
teem. Wanneer je investeert in uiteen-
lopende duurzame technologische 
ontwikkelingen, dan zullen de inno-
vaties elkaar versterken. De verschil-
lende technologische opties kunnen 

daarbij worden beschouwd als varia-
ties in een evolutionair ontwikkelings-
proces. Hoe groter de diversiteit van 
ontwikkelingen, hoe groter de kans 
dat we snel dichter bij een duurzaam 
alternatief voor het bestaande ener-
giesysteem komen. Dat vraagt om een 
brede betrokkenheid.” 
“Ik vind het getuigen van kortzichtig-
heid wanneer organisaties roepen dat 
zij wel willen maar niet kunnen inves-
teren in duurzame energiewinning 
omdat de overheid of de markt niet 

meewerkt. De mensheid had geen ken-
nis kunnen nemen van de revolutio-
naire innovaties van Thomas Edison 
als hij zijn omgeving niet had weten 
te overtuigen van de voordelen die 
zijn vindingen konden brengen. Dank-
zij zijn bevlogenheid werden de juiste 
voorwaarden gecreëerd, zoals de aan-
leg van het eerste elektriciteitsnetwerk 
in New York. De belangrijkste drij-
vende kracht achter technologische 
ontwikkeling blijft dan ook het geloof 
van mensen in de mogelijkheden van 
innovatie. Marktdenken alleen schiet 
hier te kort, simpelweg omdat ware 
innovatie complete marktverhoudin-
gen op zijn kop kan zetten.”

Van Lente: “Een dergelijke defensieve 
en afwachtende houding maakt dat 
de regie wordt overgenomen door 
overheden en marktpartijen die wel 
bereid zijn om risico’s te nemen. Ook 
dat is een terugkerend verschijnsel in 
onze technologische ontwikkelings-
geschiedenis. In Nederland subsidi-
eert de overheid het gebruik van zon-
nepanelen, maar de procedures zijn 
ingewikkeld. De maatregelen van de 
Duitse overheid zijn effectiever. Met 
de invoering van feed-in tarieven laat 
Duitsland zien dat een kleine wets-
wijziging grote effecten kan hebben. 
De wet verplicht energiemaatschap-
pijen om elektriciteit af te nemen 
van partijen die investeren in duur-
zame energiewinning. In plaats van 
subsidiemaatregelen voert de over-
heid in Duitsland wettelijke garanties 
in en verdeelt de energieproductie 
zo over een groot aantal particulie-
ren en bedrijven. Het verschil tussen 
het centrale subsidiestelsel in Neder-
land en de decentrale aanpak in Duits-
land is als het verschil tussen een 
stoplicht en een rotonde. Bij een stop-
licht liggen alle verkeersregels cen-
traal besloten in het stoplichtsysteem 
- bij een rotonde zijn de voorwaarden 
geschapen voor een decentrale regu-
lering waarbij elke weggebruiker een 
eigen verantwoordelijkheid draagt. 
De garanties van de Duitse overheid 
vormen een set of rules die werken 
omdat ze glashelder en waterdicht 
zijn: een gegarandeerde toegang tot 
het elektriciteitsnetwerk voor ieder-
een, een gegarandeerde prijs per kilo-
watt en een verbod op kwantiteitsli-
mieten. Hoewel er van verschillende 
kanten valt af te dingen op de directe 
effectiviteit van de Duitse maatre-

gelen lijkt het resultaat toch te zijn 
dat duurzame energie in Duitsland 
niet meer enkel wordt gezien als een 
nobel streven maar als een interes-
sante bron van inkomsten.” 

“Grote organisaties als Shell kunnen 
een wezenlijke invloed uitoefenen op 
de snelheid waarmee nieuwe tech-
nologieën zich ontwikkelen. Als een 
bestuurslid aangeeft dat Shell stopt 
met verdere investeringen in zonne- 
en windenergie zien anderen dat als 
een vrijbrief om zich ook afwachtend 
op te stellen. Maar wanneer Shell met 
overtuiging zou investeren in duur-
zame energiewinning, zou dat ver-
wachtingen wekken en dat heeft 
weer positieve effecten op de voort-
gang van de ontwikkelingsprocessen. 
Het zijn verwachtingen die de hande-
lingen van de innoverende partijen 
stimuleren, sturen en coördineren. 
Politici, wetenschappers, ingenieurs, 
stuk voor stuk hebben zij belang bij 
het creëren van verwachtingen, opdat 
de technologie waaraan gewerkt 
wordt de kans krijgt om zich verder te 
ontwikkelen. Door verwachtingen te 
verwoorden en op een overtuigende 
wijze te kiezen voor de ontwikkeling 
van een aantal duurzame technolo-
gieën kan Shell uitdrukking geven aan 
een nieuwe identiteit. Nu is die iden-
titeit goeddeels gebaseerd op fossiele 
brandstoffen waardoor het bedrijf 
zich in een defensieve positie heeft 
gemanoeuvreerd. Zal Shell de transi-
tie maken naar een leverancier van 
energie op basis van hernieuwbare 
bronnen of blijft men vasthouden aan 
het bestaande model, met alle bedrei-
gingen van dien? Nog heeft het bedrijf 
een belangrijke stem in het creëren 
van verwachtingen. Maar als die stem 
niet wordt gebruikt, dan zullen ande-
ren het woord voeren en vorm geven 
aan de toekomst.” 




